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MĚSÍČNÍK PRO OBČANY MĚSTA NOVÉ PAKY A OKOLÍ - ČERVEN 2006 - číslo 6 15,-Kč

V čísle najdete: rozpočet města      poplatek za odpady      kulturní programy     sport
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ZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADUZPRÁVY MĚSTSKÉHO ÚŘADU

Informace o činnosti Rady města
(za období od 15. dubna do 15. května 2006)

Hospodaření s majetkem města:
- pronájem pozemku č.p. 3755 k.ú. Nová Paka (škvárové 

hřiště) panu Václavu Řeháčkovi – Autoškola na 70 hodin 
měsíčně za účelem výuky řízení motorových vozidel za 
dohodnutou roční cenu pronájmu 1.500,- Kč

- přidělení bytu č. 5 - garsonky K Hájku 1706 paní Adéle 
Hrnčířové z Nové Paky

- přidělení bytu č. 11 - garsonka, Komenského 1225 paní In-
grid Kunové z Nové Paky

- přidělení bytu č.46, 1 + 3, K Hájku 1706 paní Zdeňce Bukov-
janové z Nové Paky 

- přidělení bytu č.12 v DPS Jiráskova 1830 manželům Martě a 
Josefu Šramlovým z Lysé nad Labem

Finance: 
- převod finančních prostředků 1. MŠ Nová Paka ve výši 

398.824,43 Kč z rezervního fondu do investičního fondu 
mateřské školy

- finanční příspěvek ve výši 10.000,- Kč z prostředků Rady 
města ZŠ Nová Paka, ul. Husitská na nákup travní sekačky

- schválena smlouva o přijetí investiční dotace 7 mil. Kč 
z rozpočtu Královéhradeckého kraje na akci: “Výstavba 
nového Domova důchodců v Nové Pace a jeho vybavení”

- návrh zastupitelstvu města na navýšení výdajové 
části rozpočtu o částku 150.000,-Kč na provedení 
inženýrskogeologického průzkumu u studánky Elixír 

- příspěvek ve výši 3.000,- Kč z prostředků Rady města na 
úhradu chemických WC jako součásti sociálního zázemí při 
pořádání závodů v orientačním běhu

Kultura:
- na základě návrhu kulturní komise bylo doporučeno ZM 

udělit čestné občanství panu Karlu Exnerovi - faráři římsko-
katolické církve 

- zřízení pracovní skupiny pro přípravu 650. výročí první 
zmínky o Nové Pace 

Rozvoj města:
- schválena smlouva o podmínkách zřízení stavby a provozu 

energetického vedení a zařízení a smlouva o omezení užívání 
nemovitosti s SÚS Jičín za účelem zhotovení veřejného 
osvětlení v Podlevíně

- schválena smlouva o způsobu a podmínkách převzetí bu-
doucího provozu a údržby stavby plynofikace v ul. Na 
Vyhlídce s Východočeskou plynárenskou a. s. Hradec 
Králové

- schválena smlouva o budoucí smlouvě o zřízení věcného 
břemene mezi Městem Nová Paka a Českým Telecomem a.s. 
na uložení telekomunikač. sítí pro 21 RD ul. Gebauerova

- schválena smlouva o dílo s firmou SILNICE Jičín a.s na akci: 
“Chodník podél silnice I/16 Nová Paka – Vlkov”

- schválena smlouva o dílo s firmou NADOZ v.o.s. Kum-
burský Újezd na akci: “Rekonstrukce místní komunikace ul. 
Staropacká”

Závazky města:
- byl vzat na vědomí platební rozkaz Okresního soudu v Jičíně, 

pro město Nová Paka na zaplacení částky 7.500.000,- Kč 
firmě Hesko – ekologické stavby, spol. s.r.o. Starosta města 
byl pověřen, aby udělil plnou moc advokátovi JUDr. Milanu 
Kudynovi k zastupování města Nová Paka v tomto soudním 
řízení 

Činnost městského úřadu:
- zapojení městského úřadu Nová Paka do projektu “Zavádění 

moderních metod řízení kvality na úřadech” 

- pan Zdeněk Leština byl jmenován vedoucím odboru do-
pravy 

- uzavřeny veřejnoprávní smlouvy na výkon přenesené 
působnosti na úseku sociální  péče a o elektronické úřední 
desce a elektronické podatelně 

Doprava: 
- udělen souhlas s koncepcí nového jízdního řádu Českých 

drah s požadavkem zřízení zastávky spěšných vlaků i na 
stanici Nová Paka – město

 M. Nádvorníková

Podmínky pro poskytnutí finančního 
příspěvku z prostředků 

sociálně-zdravotní komise 
Každoročně je na účet sociálně-zdravotní komise převedena z 
rozpočtu města část finančních prostředků, které její členové 
rozdělují na základě předložených projektů a žádostí a dle 
posouzení potřeb sociálním odborem.
Při posuzování projektů je přihlédnuto k realizovatelnosti 
projektu, jeho finanční náročnosti a potřebě města a obyvatel. 
Komise přispívá i organizacím, které nejsou přímo z Nové Paky 
nebo blízkého okolí, ale pro naše občany zajišťují nějakou so-
ciální službu, kterou naše město není schopno samo zajistit.
Předložený projekt musí obsahovat: 

přesný název projektu, cílovou skupinu 
stručný popis projektu a jeho přínos 
harmonogram realizace a odpovědná osoba za jeho 
realizaci (adresa, e-mail, tel.) 
rozpočet – cílové náklady, vlastní podíl žadatele, podíl 
žádané podpory 
poslední výroční zprávu včetně hospodaření za před-
chozí období 
doklad o zřízení běžného účtu 
podpis oprávněného zástupce, den podání a razítko 
po realizaci projektu je nutné doložit vyúčtování – tedy 
zúčtovat poskytnutý příspěvek

Bez shora uvedených náležitostí nebude o předložených žá-
dostech jednáno, případně budou žadatelé vyzvání k doplnění 
chybějících údajů.
Žádosti se podávají na sociálním odboru Městského úřadu v 
Nové Pace, u vedoucího odboru, který je následně předává 
komisi k projednání.

Sociální odbor MÚ Nová Paka, Kazdová Věra

Hasičský svátek v Nové Pace 
O víkendu 10. – 11. června přivítá Nová Paka nejlepší družstva mladých hasičů z 
královéhradeckého kraje. Uskuteční se zde Oblastní kolo Hry PLAMEN (star.žáci) a 
zároveň i Oblastní kolo kategorie dorostu. Vítězové okresních kol si to v Nové Pace 
rozdají o postup do republikového finále. Soutěže zahájí v sobotu 10. června od 8.00 
hodin na letním stadionu v Jírových sadech dorostenecké kategorie. Ti se představí 
v několika disciplínách (požární útok, štafeta 4 x 100 m, 100 m jednotlivců), vítěze 
bychom měli poznat po 14. hodině. Poté již bude stadion patřit kolektivům mladých 
hasičů, kteří budou postupně plnit disciplíny soutěže Hry PLAMEN. Po štafetových 
bězích (4 x 60 m, štafeta CTIF) a požárním útoku se celé dění přesune do areálu 
závodiště ve Štikovské rokli, kde bude pro děti připraveno zázemí (stanový tábor). 
V neděli 11. června pak budou soutěže pokračovat před motelem Štikov dalšími 
disciplínami. Celou soutěž zakončí náročný branný závod požární všestrannosti, 
která povede zčásti po autokrosové trati. Děti si tak sáhnou až na samé dno svých 
fyzických sil. Přibližně kolem 15. hodiny budou dekorováni vítězové Oblastního 
kola.    M. Exner 
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Výzva k nahlášení 
černých skládek

Žádáme občany Nové Paky, aby sdělili jim známé in-
formace týkající se černých skládek na území města za 

účelem jejich likvidace.

Marek Nýdrle, Komise pro životní prostředí
 

Kontakt: 
Městský úřad Nová Paka
Odbor životního prostředí

Dukelské nám.
509 01 Nová Paka

tel: 493760170

Poplatek za odpady
Upozorňujeme občany Nové Paky a přilehlých obcí na po-
vinnost uhradit poplatek za provoz systému shromažďování, 
sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování komunál-
ních odpadů (poplatek za odpady).
Poplatek je splatný bez vyměření do 30.6.2006.
Sazba činí 400,00 Kč za kalendářní rok. 
Poplatníci, kteří k 1. lednu příslušného kalendářního roku do-
sáhli věku 70 let, platí poplatek ve výši 240,00 Kč za osobu 
a rok, stejnou částku platí i děti, které nedosáhnou v přísluš-
ném kalendářním roku věku 15 let. Slevu mohou dále uplatnit 
studenti, kteří jsou prokazatelně převážnou část kalendářního 
roku mimo místo trvalého bydliště – ubytování na kolejích, 
internátech atd., držitelé průkazů ZTP a ZTP/P. 
Osvobozeni od poplatku jsou poplatníci, kteří prokáží úhradu 
poplatku v místě svého faktického pobytu nebo pobývají celý 
rok mimo území republiky. 
V případě uplatnění slevy nebo osvobození je povinností po-
platníka předložit v termínu nejpozději do 30. června doklad 
prokazující nárok na slevu nebo osvobození. 
Poplatek lze uhradit hotově v pokladně MěÚ, poštovní poukáz-
kou, kterou lze vyzvednout u správce poplatku, nebo převodem 
na účet správce poplatku 19-1160158389/0800, VS: 1337 + 
číslo popisné, SS: datum narození poplatníka nebo RČ.

Poplatek ze psů
Držitelé psů jsou povinni uhradit poplatek ze psa do 
30.6.2006. 
Úhradu lze provést hotově, poštovní poukázkou nebo na účet 
správce poplatku č. 19-1160158389/0800, VS: 1341 + číslo 
popisné, SS: RČ držitele psa.
V případě dotazů či nejasností se obraťte na správce místních 
poplatků přímo na MěÚ Nová Paka - finanční odbor, tel.č. 
493760141.

Změny při vydávání cestovních dokladů
Podle nařízení Rady EU jsou státy Evropské unie povinny zavést 
biometrické prvky do nově vydávaných cestovních dokladů. Bi-
ometrickým prvkem se rozumí údaj o zobrazení obličeje a údaj o 
otiscích prstů rukou obsažený v nosiči dat s biometrickými údaji 
(tzn.,že tyto údaje budou zpracovány v pasovém bezkontaktním 
čipu).Funkčnost tohoto čipu si občan bude moci zkontrolovat 
prostřednictvím samoobslužného kiosku umístěného na volně 
přístupném místě na pověřených městských úřadech. V naší re-
publice se tato povinnost vydávání nových cestovních dokladů 
s digitálním zpracováním podoby držitele a jeho podpisu zavádí 
od 1.9.2006. Údaje o otiscích prstů rukou by cestovní pasy měly 
obsahovat nejdříve od 1.5.2008. Pro občana to bude znamenat, 
že nebude muset k žádosti o cestovní doklad předkládat fotografii 
ani vyplněnou žádost, ale prostřednictvím technického zařízení se 
vytiskne žádost s vyobrazením obličeje a podpisem občana.
Nové zpracování cestovních dokladů přinese další změny na tom-
to úseku. Od 1.9.2006 končí možnost zapisování dětí mladších 
15 let do cestovních pasů rodičů.Zápisy dětí v cestovním pasu 
provedené do 31.8.2006 budou platit do 15 let věku dítěte bez 
ohledu na novelu zákona. Občanovi mladšímu 5 let se na žádost 
zákonných zástupců vydán cestovní pas bez strojově čitelných 
údajů a bez nosiče dat s biometrickými údaji, proto zde zůstává 
povinnost předložit k žádosti o vydání dokladu 2 fotografie -doba 
platnosti tohoto pasu bude jeden rok. Občanovi ve věku 5 – 15 let 
se ve lhůtě 30 dnů od podání žádosti vydá cestovní pas obsahující 
biometrické prvky, doba platnosti 5 let (není třeba předkládat foto 
a písemnou žádost). Občanovi ve věku 5 – 15 let se ve zkrácené 
lhůtě vydá cestovní pas (BLESK), bez strojově čitelných údajů 
a digitálního zpracování fotografie a podpisu občana – doba 
platnosti 1 rok (2 fotografie).
Občanovi staršímu 15 let se ve lhůtě 30 dnů vydá cestovní pas 
se strojově čitelnými údaji a digitálním zpracováním fotografie 
a podpisu – doba platnosti 10 let. Občanovi staršímu 15 let se ve 
zkrácené lhůtě vydá cestovní pas (BLESK) bez strojově čitelných 
údajů a digitálního zpracování fotografie a podpisu-doba platnosti 
6 měsíců (je třeba dokládat foto).
Shora uvedené změny se týkají pouze nově vydávaných cestov-
ních dokladů, staré cestovní doklady zůstávají v platnosti po dobu 
v nich uvedenou.
Posledním termínem pro podání žádosti o stávající pasy je 21.sr-
pen 2006 na příslušném úřadě dle místa trvalého pobytu žadatele. 
Následně bude příjem žádostí pozastaven z důvodu přípravy pra-
coviště na nový systém zpracování těchto dokladů od 1.9.2006.
Podání žádosti o vydání cestovního dokladu musí učinit pouze ob-
čan osobně (nelze zastoupení ani na základě plné moci) a pouze na 
způsobilém obecním úřadě k vydávání cestovních dokladů podle 
místa trvalého pobytu občana, nebo na zastupitelském úřadu.
Změny správních poplatků při vydávání cestovních dokladů od 
1.9.2006
1. Vydání cestovního pasu se strojově čitelnými údaji a s no-

sičem dat 
 a/ občanům starším 15 let 600 Kč 
 b/ občanům starším 5 let a mladším 15 let 100 Kč
2. Vydání cestovního pasu bez strojově čitelných údajů
 a/ občanům starším 15 let 1.500 Kč
 b/občanům starším 5 let a mladším 15 let 1.000 Kč
 c/občanům mladším 5 let 50 Kč
Poplatek za vydání Osvědčení o státním občanství ČR pro osoby 
do 15 let - 100 Kč

S dotazy k cestovním dokladům se mohou občané obracet osobně 
i telefonicky na oddělení cestovních dokladů a občanských prů-
kazů Městského úřadu v Nové Pace, č.dv. 4 , tel.č. 493760113 
a 493760117

     Zdena Švorcová
    Martina Bekrová
     správní odbor
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Anketa je pro mne závazná
Rudolf Cogan, předseda sdružení Sportovci pro Novou Paku
1. Anketa 
Při hlasování ve volbách do Poslanecké sněmovny dne 2. a 
3. června 2006 mohou občané Nové Paky hlasovat i v anketě 
o důležitosti výdajů rozpočtu města. Tímto příspěvkem chci 
demonstrovat důležitost ankety. Já i někteří další kolegové 
členové zastupitelstva ji pokládáme za reprezentativní. 
Primární je při mém rozhodování samozřejmě volební pro-
gram – pro něj mne občané volili a jeho plnění ode mne 
oprávněně očekávají. Ovšem volební program Sportovců pro 
Novou Paku se zaměřil jen na některé otázky činnosti města, a 
tak v dalších ohledech má anketa zásadní význam jako zrcadlo 
názoru občanů. Až následně – nenachází-li odpověď ve vo-
lebním programu nebo názorech občanů - může demokratický 
politik přihlížet k dalším zdrojům pro své rozhodování, např. 
svému racionálnímu soudu nebo odborným stanoviskům. 

2. Anketa 2003
Anketa se konala již v roce 2003, spolu s dalšími dvěma. 
Určitostí svých závěrů byla nejčitelnější pomůckou při další 
správě města. Hlasovalo v ní, jak ukazuje tabulka, celkem 
3045 občanů města, tedy třetina včetně kojenců.  
Výsledková tabulka ukazuje, jak dopadly jednotlivé položky.

Tabulka výsledků ankety v roce 2003

 
Celkem

hlasů % hlasů
1. Hřiště, parky, čistota města 2288 75,14%

2. Silnice a chodníky 2156 70,80%

3. Odpady 1764 57,93%

4. Péče o starší a postižené 1633 53,63%

5. Voda, kanalizace a plyn 1338 43,94%

6. Domov důchodců 1307 42,92%

7. Základní školy 1241 40,76%

8. Splácení dluhů 1236 40,59%

9. Městské byty 1017 33,40%

10. Stavební památky 825 27,09%

11. Veřejné osvětlení 791 25,98%

12. Mateřské školy 752 24,70%

13. Dům dětí a mládeže 731 24,01%

14. Kulturní středisko 699 22,96%

15. Knihovna 450 14,78%

16. Sportovní organizace 437 14,35%

17.Zimní stadion 427 14,02%

18. Městská policie 391 12,84%

19. Achát a WWW 365 11,99%

20. Základní umělecká škola 335 11,00%

21. Muzeum a klenotnice 307 10,08%

22. Městský úřad 298 9,79%

23. Sportovní hala 288 9,46%

24. Jesle 218 7,16%

25. Kino 189 6,21%

26. Zastupitelstvo města 100 3,28%

Celkem hlasů 21484  

Celkem dotazníků 3045  

3. Položky, které uspěly 
Občané by si měli uvědomovat důležitost svého hlasu, mnozí 
členové zastupitelstva se podle jejich hlasování řídí nebo ales-
poň orientují. Předestřu, v čem a jak jsme na anketu reagovali. 
Vezmu to od shora – tam jsme přidávali peníze, a následně od 
zdola, tam jsme ubírali.
Položka č. 1 - hřiště, parky, čistota města. Závěr - nastala 
masivní výstavba dětských hřišť. Technickým službám byl po-
stupně přidán do rozpočtu půl milionu korun. Plánuje se obnova 
vozového parku Technických služeb.
Položka č. 2 – chodníky a silnice. Reakce – výstavba nového 
chodníku směr Vrchovina, rekonstrukce Gebauerovy ulice, 
příprava chodníku směr Kumburský Újezd, letos je plánována 
Staropacká ulice, ulice U Studénky, spojka od zeleniny k obcho-
du Studénka, další spojky na sídlišti. A dále došlo k výraznému 
zvýšení výdajů na opravy silnic a chodníků.
Položka č. 3 – odpady. Soukromá firma, pokud vím, jezdila 
i o Vánocích a o Velikonocích. Občané chtějí, aby se město o 
odpad postaralo, a i proto vzešel návrh na zrušení poplatků za 
odpady.
Položka č. 4. – péče o starší a postižené, souvisí s položkou č. 
6 – Domov důchodců. Závěr: Bude zcela nový domov důchod-
ců za více než 100 000 000 Kč. Dále je vypracován a naplňován 
plán bezbariérovosti města. Sdružení “.Život bez bariér” získalo 
bezplatný pronájem budovy jeslí, peníze na projekt a částečné 
pokrytí provozních nákladů.
Položka č. 5 – voda, kanalizace a plyn. Problém s vodou v 
osadě Přibyslav jsme vyřešili výstavbou vodovodu, do oprav 
kanalizační sítě přímo město neinvestuje, Vodohospodářská a 
obchodní společnost (ve které má město 17% podíl) však do 
nich investovala v Nové Pace celkem cca 18 miliónů, město ale 
financuje výstavbu nových kanalizací např. vloni v Heřmani-
cích či letos v Desateru. Dále připravujeme dokončení Slovan, 
Heřmanic či ulice Na Vyhlídce. Město je zařazeno do zásobní-
ku projektů EU s akcí „Kanalizace Slovany jih a intenzifikace 
ČOV“ za téměř 47 mil. Úspěchem je normalizace ceny vody na 
sídlišti, kde některé domácnosti platily vyšší cenu než zbytek 
města. To se podařilo odstranit.
Položka č. 7 – základní školy. Dokončena nástavba 1. ZŠ, při-
pravujeme projekt zásadní rekonstrukce 2. ZŠ a výstavbu nové 
tělocvičny, podstatným zvýšením kvality 2. ZŠ by v budoucnu 
mohlo být její přímé napojení na bazén. 
Položka č. 8 – splácení dluhů. Daří se, na konci roku 2006 bude 
město dlužit 12 636 000 Kč (z původních 85 000 000 Kč sumy 
závazků na počátku období).

4. Položky, které neuspěly
A teď z opačného konce tabulky výsledků ankety, tedy položky, 
které neuspěly. Jak na jejich neúspěch orgány města reagovaly? 
26. Zastupitelstvo města bylo na posledním místě – vláda svým 
nařízením dvakrát následně zvedla maximální odměny členům 
zastupitelstva. Zastupitelstvo ani jednou následně nezvýšilo, 
zůstává na úrovni roku 2002. Při hlasování o úplném zrušení 
odměn bylo 10 členů zastupitelstva pro. Mnozí členové se také 
odměn vzdali, případně je poukazují na dobročinné účely.
25. Kino bylo předposlední – rozpočet nezvyšován. Stále se 
diskutuje o podobě budoucí existence kina nebo alespoň jeho 
sloučení s MKS. Sloučení kina a MKS je konceptem sdružení 
Sportovci pro Novou Paku. 
24. Jesle – zrušeny, úspora 1 milion korun přerozdělena ve pro-
spěch školství. Do Jeslí docházelo 3 až 8 dětí.
23. Sportovní hala – sloučena s 1. ZŠ, v celoměstském rozpoč-
tu přestala existovat.
22. Městský úřad – stabilizace výdajů z vlastních zdrojů na 
činnost úřadu, snižování počtu úředníků. Zajímavé informace 
poskytuje srovnání čistých nákladů města na chod městského 
úřadu za poslední léta (1999 – 7 740 tis., 2000 – 7 355 tis., 
2001 – 8 305 tis., 2002 – 9 282 tis., 2003 – 7062 tis., 2004 – 8 
500 tis., 2005 – 8 500 tis., 2006 plán – 8 500 Kč). Musíme si 
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uvědomit, že k 1. 1. 2003 byla 
spuštěna 2. etapa reformy státní 
správy a stát přenesl na obce s 
rozšířenou působností úkoly 
okresních úřadů
21. Muzeum a klenotnice 
– stabilizace výdajů, tlak na 
zvýšení příjmů (došlo k výraz-
nému zvýšení návštěvnosti), 
tlak na snížení počtu pracov-
níků. 
20. Základní umělecká škola 
– za 8 milionů jsme zrekon-
struovali budovu na náměstí 

(přes 50 % však činila státní dotace), kterou teď ZUŠka používá. 
Tedy víceméně žádná negativní reakce, lze říci, že v případě 
ZUŠ jsme na názor veřejnosti nedbali a jako ostatní školy je naší 
prioritou. 
19. Achát - zdražen z 10 Kč na 15 Kč.
18. Městská policie – snížen počet strážníků na 7 (při snížení 
trestné činnosti v Nové Pace!). Tlak na prevenci – pořízen radar 
na měření rychlosti vozidel od 1.7.2006, zejména na průjezdní 
hlavní silnici č. I/16.

5. Závěry
Občan musí při vyplňování ankety dobře zvažovat, co podpoří. 
Město nemůže platit vše a hodně. 
Musíme se umět rozhodnout, co opravdu potřebujeme a násled-
ně posílit a rozvinout to důležité a bohužel odnímat finanční 
podporu z pokladny města tomu, co málokdo chce. 
Anketa je také zrcadlem práce pro jednotlivé složky města, může 
ukazovat, jak pracují, resp. jak si občané váží jejich práce. 

Odpověď hrobníkovi
Rudolf Cogan, předseda finančního výboru 

Tento článek je reakcí na zprávu o stavu hřbitovní zdi ze strany 
správce hřbitova (Achát č. 5/2006, strana 7). 
Úvodem chci říci, že stav hřbitovní zdi je bídný a je to jeden z 
nejvíce zchátralých objektů města. Samozřejmě cítím za tuto zeď 
odpovědnost. Ovšem 2 a čtvrt zdi jsme již opravili (v letech 2004 
a 2005) a správce hřbitova konstatuje, že se po desetiletí neopra-
vilo nic. Zůstává nedořešena severní zeď (v nejhorším stavu) a 
polovina zdi východní. 

Z pohledu předsedy finančního výboru chci ale krátce popsat, jak 
se v Nové Pace rozhoduje o penězích na investice. Je zřejmé, že 
právě finanční zdroje jsou klíčem k opravě oné zdi. 
Chci především zdůraznit, že peníze naše město má. V roce 2002 
jsme na investice z vlastních zdrojů vydali jako město něco přes 
10 mil. Kč, v roce 2006 budeme určitě na 35 milionech. Tedy ne-
mohu souhlasit s tvrzením obsaženém v článku, že je tu nedostatek 
peněz. Podívejte se do okolních měst stejně velkých a uvidíte, že 
tam jsou obvykle někde mezi 15 a 25 miliony.
Jiná věc je, jak se peníze z rozpočtu města přidělují. Rozpočet 
se tvoří tak, že nejprve finanční výbor navrhne provozní výdaje. 
Poté jde návrh rozpočtu do zastupitelstva a členové zastupitelstva 
mohou podávat návrhy na investice. Obvykle v té chvíli podávají 
společný návrh starosta a místostarosta Škvařil, ti jej mají projed-
naný s dalšími členy zastupitelstva a jejich stanovisko má širokou 
podporu. I ostatní mohou podat návrhy, činí tak např. radní dr. 
Tůma, co se týče investic do školství. Finanční výbor následně 
rozhodne, kolik investic lze podle předloženého návrhu uhradit. 
V určitém místě návrhu, který je poskládán v pořadí naléhavos-
ti, musí udělat čáru. Na investice, které jsou pod čarou, nejsou 
peníze. Tolik k procesní stránce.

Teď k tomu, co vlastně v rozpočtu je. 

Tabulka: Přehled investic pro rok 2006, schválených do 8. března 
2006 

Investice Tisíce Kč

Opravy nemovitostí 1 635

Výtahy TermoReal 670

Staropacká ulice 3 400

Průmyslová zóna* 1 000

Regenerace sídliště* 3 924

Chodník Smeťák 300

Památky* 200

Chodníky - opravy 200

Opravy děr - vozovky 300

Bariéry 100

Projekty* 1 197

Drobné investice 765

Regenerace střelnice 200

Kanalizace - Na Vyhlídce* 1 400

Opravy škol 400

Domov důchodců** 7 000

Rozvoj městského internetu** 3 867

Kanalizace Desatero 450

Gebauerova ulice 400

Chodník směr Vrchovina 100

Dětské hřiště Vrchovina 350

Bus zastávky - 4x 200

Fotbalový stadion - projekt* 450

Rekonstrukce atletického oválu** 1 900

Chodník Vlkov* 1 400
*  dotace v jednání
**  dotace jistá

Letos zůstala první pod čarou část chodníku směr Vlkov (je to i 
chodník k průmyslové zóně Vlkov), celkově by bylo potřeba více 
než 5 milionů (až do Kumburského Újezda). Právě s investicí, 
která zůstala těsně pod čarou, musíme porovnávat všechny další 
nerealizované návrhy. Čistě ekonomicky řečeno, byl pro nás při 
rozhodování o investicích důležitější chodník směr Vlkov než 
pokračování opravy.

Tabulka: Přehled investic, které nebyly zcela nebo zčásti pokryty 
k 8. březnu 2006, tedy investice, které zůstaly pod čarou

Investice Tisíce Kč

Kanalizace Štikov - „studny“ 300

Kanalizace Heřmanice (4 domy) 300

Kanalizace Studénka 500

Kanalizace odvodnění „Lipina“ 200

Asfaltová plocha Valdov 250

Hřbitovní zeď - pokračování 300

Propustka Vrchovina 200

Plakátovací plochy - obce 200

pokračovaní na další straně
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Demoliční kladiva 
Sekací a vrtací kladiva 
Příklepové vrtačky
Průmyslový vysavač
Uhlové brusky a další

benzínová sekačka
s pojezdem 
 8000,-Kč

Pavel Nezbeda 775 636 216

Nová Paka - Vrchovina

u restaurace Mája

Já osobně vnímám chodník na Kumburský Újezd jako zásadní 
problém. Denně vidíme, jak se lidé, kteří jdou po kraji silnice, 
vystavují nebezpečí střetu s rychle jedoucími vozidly. Stejně jako 
byl pro mne prioritou chodník do Vrchoviny, tak po Kumburském 
Újezdu přijde na řadu směr Štikov (tzn. silnice 2. třídy).   
Je však dobře, že správce hřbitova na stav hřbitovní zdi upozor-
ňuje. Může se tak stát prioritou některého z kolegů v zastupitel-
stvu. Její stav budeme muset bezpochyby řešit a opravu dokončit. 
Zásadní posun by nastal, pokud by na její opravu někdo sehnal 
dotaci, pak by to šlo velmi rychle, město by svůj podíl přidalo 
hned. 
P. S. Oprava Nerudovy ulice, tzn. ulice podél východní zdi hřbi-
tova, je v plánu investic v roce 2008. 

Závěrem něco z Hamleta. Jakýkoli dialog s hrobníkem má v něm 
zásadní předobraz. Není tajemstvím, že jsem roli hrobníka sehrál 
v nastudování pro divadelní festival na Pecce (letos se festival 
koná 5. 8. od 20.00 na peckovském koupališti). Scéna na hřbitově, 
Hamlet přichází s Horaciem ke kopajícímu hrobníkovi, který si 
zpívá. Jinak je Hamlet samozřejmě krvavé drama.
Hamlet: Promluvím si s tím chlapíkem. – Povídám, kmotře, 
čípak je tenhle hrob?
První hrobník: Můj, pane.
Hamlet: Tvůj? To si v něm nejprv lež. Takhle je to lež.
První hrobník: Ale kdež! Lež si kde lež, tomuhle člověče, 
neujdeš!
Hamlet: To vím. Ale kdo je ten, komu kopeš tenhle hrob?
První hrobník: Když on to, prosím, není žádný ten.
Hamlet: Tak je to tedy žena?
První hrobník: Nikolivěk. Ani žena to není.
Hamlet: Koho tedy do toho hrobu pochovají?
První hrobník: Osobu, prosím, která bývala ženou. Ale teď 
– Pánbůh jí dej věčnou slávu – už to má za sebou.
Hamlet: Ten chlap je jako břitva. Jak s ním nemluvíš podle pravítka, 
utluče tě dvojsmysly. Už nějaké tři roky si toho všímám, Horacio. 
Duchaplnost se teď tak rozmáhá, že ani pohůnci nic nezadají kava-
lírům a div jim nešlapou na paty – Jak dlouho už děláš hrobníka?
První hrobník: Ze všech dní v roce dostal jsem se k tomu zrovna 
v ten den, kdy nebožtík král Hamlet porazil Fortinbrase.
Hamlet: Jak je to dávno?
První hrobník: To vy nevíte? To ví přece každý blbec. Zrovna 
ten den to bylo, co se narodil mladý Hamlet, ten, co se zbláznil 
a co ho poslali do Anglie.
Hamlet: Není možná! Pročpak ho poslali do Anglie?
První hrobník: No, přece právě proto, že se zbláznil. Má tam zas 
jako přijít k rozumu – a když ne, tam na tom tolik nesejde. 
Hamlet: Proč?
První hrobník: Tam to na něm nikdo nepozná. Tam jsou všichni 
zrovna tak potrhlí jako on.
Hamlet: A jak vlastně přišel o rozum?
První hrobník: Prý divně! Moc a moc divně!
Hamlet: Jak to, divně?
První hrobník: Mezi námi - prý mu přeskočilo.
Hamlet: A víš ty, kde se to v něm vzalo?
První hrobník: Bodejť ne! Tady v Dánsku. Však už tu hrobařím 
od mladosti, zrovna třicet let.
Hamlet: Jak dlouho člověk leží v zemi, než shnije?
První hrobník: Přijde na to. Když to nebyla shnilotina už za- 
živa – a teď je hodně nakažených mrtvol, že se vám rozsypou 
hned v márnici – vydrží nějakých osm, devět let. Jirchář vám 
vydrží devět let.
Hamlet: Proč ten déle než ostatní?
První hrobník: Jo, pane, ten má celý život tak vydělanou kůži, 
že se do něho voda jen tak nedostane. A to si nepřejte, jak vám 
voda takovou mrtvolu zřídí. Vidíte tu lebku? Ta vám je v zemi 
už třiadvacet let.
Hamlet: A čípak je to lebka?
První hrobník: I, takového zatra kluka potrhlého. Čí byste řek, 
že je to lebka?

Hamlet: To nevím.
První hrobník: Hrom aby do toho prevíta prašivého! Láhev 
rýnského mně vám jednou vylil na hlavu. Tady ta lebka, pane, ta 
patřila Yorickovi, šaškovi našeho nebožtíka krále.
Hamlet: Ukaž! – Yoricku! Yoričku! – Horacio, já ho znal. Měl 
humor za sto a skvostnými nápady zrovna sršel. Co se mne nanosil 
na zádech! A jak se ho teď děsím! Až se mi dělá nanic! Kde jsou 
teď tvé jízlivosti? Tvé písničky? Tvé ohňostroje vtipu, až se celá 
tabule svíjela smíchy? Jediný ti nezbyl, aby ses porouhal svému 
vlastnímu šklebu? Všechno to s tebe opadlo? Prosím tě, Horacio, 
jedno mi řekni!
Horacio: Co, Výsosti?
Hamlet: Máš za to, že Alexandr Veliký v hrobě taky tak vypa-
dal?
Horacio: Zrovna tak.
Hamlet: A takhle páchl? Br!
Horacio: Zrovna tak!
Hamlet: Jakého ponižujícího použití to můžeme dojít, Horacio! 
Proč by obraznost nemohla sledovat vznešený prach Alexandrův, 
až by ho našla v kádi jako špunt? 
Horacio: To by snad přece jen bylo přepjaté, jít věcem takhle 
na kloub.
Hamlet: Vůbec ne! 

ROTEX - ÚKLIDOVÉ SLUŽBY
nabízí firmám i domácnostem

- čištění koberců (11,-Kč - 13,-Kč/m2)
- parní mytí oken a obkladů (8,-Kč - 11,-Kč/m2)
- úklidy po řemeslnických a malířských pracích

- kompletní čištění interiéru vozu (500,-Kč)
Tel.: 777 084 156, 608 921 780
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hliníkové žebříky a schůdky - nejlepší ceny

popelnice pozink - 755,-Kč

DO NOVÉ PAKY A OKOLÍ DOPRAVA ZDARMA!!!

ELEKTRO - ŽELEZÁŘSTVÍ SVOBODA
myčky a pračky AEG

Pozink. žlaby a novodur nej. . . 

stavební kolečka
bantam i plná - od 799,-Kč

Téměř jako na pouti to vypada-
lo na novopackém Masarykově 
náměstí ve středu 17. května na 
mítinku ODS. Hlavními taháky 
byl Bungee Jumping a novo-
packý Evergreen Dixieland 
Band. Přítomní, mezi kterými 
bylo hodně mladých lidí, byli 
zvědaví i na předsedu a lídra 
ODS Mirka Topolánka, který 
na chvíli přerušil procházení 
a debatování s přítomnými a 
ke všem pronesl do mikro-
fonu mezi jiným i tuto věru: 
”Demokracie není dědičná ani 
nezničitelná. Je jako křehká 
květinka a proto ji musíme 
všichni chránit”. Mezi občany 
procházeli a postupně se před-
stavili i další kandidující z čela 
kandidátky krajské ODS včetně 
lídra Královéhradeckého kraje 

Zdeňky Horníkové. Svérázným 
způsobem se prezentoval lídr 
jičínské oblasti a třetí z krajské 
kandidátky Zdeněk Lhota, kte-
rý skočil na gumě ze 35 metrů 
vysoké plošiny jeřábu podobně 
jako jeden z mnoha odvážných 
skákajících tohoto odpoledne.

Živá hudba je živá hudba a 
dixieland k volebnímu mítin-
ku ODS určitě patří, nechali 
se slyšet někteří přítomní. 
A packá kapela to dokázala 
pěkně rozpumpovat. Svoji 
hrou a skladbami, převážně z 
prvé poloviny minulého století, 
zaujala nejen pamětníky tohoto 
hudebního žánru, ale i mnohé 
mladé posluchače. 

(po)

Mítink a Bungee Jumping se vydařil
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NAD DOPISY ČTENÁŘŮNAD DOPISY ČTENÁŘŮ

Vážený pane Škvařile,
je s podivem, jakou máte záli-
bu posílat vzkazy prostřednic-
tvím tisku – měsíčníku Achátu 
– a můj dopis, určený Vám, 
otisknout bez mého souhlasu. 
Opravdu jsem si Váš prvotní 
článek pozorně přečetla a 
nenašla jsem v něm nic ta-
kového, že jste měl na mysli 
kvalitní restaurační zařízení 
a fungující taneční sál, jak 
mně vzkazujete v následují-
cím čísle. Navíc jsem z Vaší 
strany nenašla žádnou snahu 
o nápravu, o kterou jsem Vás 
žádala, nýbrž jste celý „Váš“ 
problém otočil a poslal mi 
prostřednictvím časopisu další 
vzkaz – abych vytvořila z hote-
lu Centrál „pulzující srdéčko“. 
Mohu Vás ubezpečit, že jsem 
nikdy nic takového neslíbila, 
tím méně Vám, kterého vůbec 
neznám a nikdy jsem neměla 
možnost s Vámi hovořit.
Takže na vysvětlenou. Bu-
dova hotelu není již dávno 
pouze moje a nemohu o ní 
rozhodovat, navíc nevyhovuje 
dnešním požadavkům a naopak 
vyžaduje značné investice, aby 
byla opět tím, cituji: „jak si 
pamatuje každý starší občan 
Nové Paky“, na které ovšem 
chybí finance. A to díky dvěma 
věcem: turistický ruch tu nikdy 
nebyl, není a ani nebude, o tom 
si není třeba dělat iluze. Netěší 
mě to, ale jsem na rozdíl od Vás 
realista. Co by tady měl turista 
dělat déle než jeden půlden, 
který mu stačí na prohlídku 
klenotnice a muzea? Že by 
se snad v létě těšil z toho, že 
za koupáním musí dojíždět? 
Z Vašeho článku by však ne-
znalý člověk nabyl dojmu, že 
já jsem původcem toho, že zde 
ti turisté nejsou. Vrátit čas také 
nelze, a tak to již nikdy nemůže 
být takové, jak si starší občané 
pamatují. Zdá se, že Vám nic 
jiného než názory starších ob-
čanů na srdci neleží. Za další. 
V dnešní době díky politice 
ČSSD, která neustále snižuje 
základ pro odvod DPH, nao-
pak zvyšuje minimální mzdu 
a s tím spojené odvody, stra-
vování je zatíženo nehoráznou 
19% daní (komu by se chtělo 
vyvařovat?), jsou určena pás-
ma pro odvod daní, viz článek 
pana Tomáše ve stejném čísle, 

zákoník práce postavený proti 
zaměstnavateli a mnoho další-
ho, pak zbývají finance jen na 
zaplacení všech odvodů státu 
a nikoli již na zvelebení nemo-
vitosti. Tím se také nevyplatí 
provozovat cokoli, co má něco 
společného se službami.
Takže, máte-li Vy či kdokoli 
jiný zájem, můžete se hotelu 
ujmout, investovat 10 – 15 mi-
lionů a tvořit „pulsující srdéč-
ko“. S potěšením tomu budu 
přihlížet. Zkuste, prosím, sejít 
z úřednické definitivy, z postu, 
kde žádné hodnoty nevytváříte, 
kde nemůžete nic zkazit, a po-
kud ano, nic se Vám nestane, 
kde si můžete hrát na odpo-
vědnost, a podnikejte, nejlépe 
ve službách. Pak uvidíme. Já 
si nestěžuji, vybrala jsem si to. 
Ale nemusím si snad nechat 
líbit libovůli úředníka, kterého 
ani neznám a který nemá ani 
tolik slušnosti, aby se nejdřív 
ozval, než Vás začne vláčet v 
místním plátku.
Možná byste měl svoji energii 
obrátit k tomu, aby naše město 
nebylo posledním na hlavním 
tahu do Krkonoš, které nemá 
obchvat, aby tudy neprojížděly 
tisíce aut denně, ale aby se z něj 
stala oáza klidu a pohody, což 
hledají právě zmiňovaní turis-
té. A nebo třeba k tomu, aby v 
zimě se nemusel člověk brodit 
špatně uklizenými chodníky a 
vůbec neuklizeným náměstím. 
Letošní zimu jsem měla dojem, 
že zřejmě do úřadu lítáte vr-
tulníkem, protože jinak byste 
musel tu katastrofální situaci 
vidět a zasáhnout. A co tako-
vá stavba domova důchodců? 
Proč ho staví firma Geosan 
Kolín, když z této firmy je zde 
pouze stavbyvedoucí a de facto 
stejně staví místní firmy jako je 
OBIS? Nebylo by to náhodou 
levnější? Nehodilo se takové 
přerozdělení někomu do kap-
sy? A proč školku, která na tom 
místě dříve stála, museli bourat 
Slováci až někde od Košic, na-
jmutí jakousi firmou DIMEX 
Bratislava, které to zprostřed-
kovala firma DIMEX Praha a 
kterým nejenže musela zaplatit 
mzdu, ale i ubytování a diety. 
Není tady snad firma, která by 
to mohla udělat a nebo není tu 
dost nezaměstnaných, kteří 
marně hledají práci? O tom, že 

by to bylo značně levnější, není 
asi třeba ani diskutovat.
Netuším tedy, proč Vám Cen-
trál a moje osoba natolik leží v 
žaludku, proč Vám tam neleží 
již výše jmenované problémy a 
nebo třeba osud Velvety, ZPA, 
Silničky a dalších, proč se ne-
staráte o to, aby tady vyrostla 
třeba nějaká továrna, která by 
lidem dala práci a tím i peníze, 
které by třeba pak mohli utratit 
například v Centrálu. A propos 
– kolikrát Vy osobně jste naši 
restauraci navštívil? Bývalí 
zaměstnanci si Vás jaksi nepa-
matují. A žádné město nespasí 
jeden hotel na náměstí, ani 
Centrál nemůže spasit Paku. 
Vadí-li Vám Vietnamci, pak 
jako osoba veřejně činná 
nedáváte dobrý příklad ostat-
ním spoluobčanům. Ostatně, 

nejsem to já, kdo je do naší 
vlasti pozval a dovolil jim 
zde podnikat. Takže pokud se 
rozhodnu, že z Centrálu bude 
nevěstinec, pěstírna žampionů 
či skladiště, může Vám to být 
srdečně jedno. Starejte se o 
věci veřejné, které by byly ku 
prospěchu spoluobčanům, a 
mě si laskavě neberte do úst. 
Nabývám dojmu, že si přejete, 
aby mě občané snad přišli zlyn-
čovat, jinak si Vaše počínání 
vysvětlit nedovedu.
Tím pro mě celá záležitost 
končí, chcete-li dál Centrál 
propírat v novinách, račte si 
posloužit – již beze mě. Nao-
pak, budete-li si chtít pohovořit 
a cokoliv se dozvědět, víte, kde 
mě najít.

S pozdravem Jana Rybová, 
hotel Centrál

RÁDIO 
METUJE

107,3

Ilustrační foto redakce - J. Čejka
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Řeč je o dvou publikacích, 
jejichž zaměření i obsah je 
doslova pochoutkou pro ku-
tily i řemeslníky. Zkrátka pro 
každého, kdo chce zkrášlit, 
upravit svoje bydlení ve městě 
či na venkově. 
Rodinný dům s podtitulem 
Rekonstrukce a modernizace 
(Helena Černíková) nás krok 
za krokem vede, jak máme 
prakticky řešit úpravy v domě, 
bytě a samozřejmě i v exteri-
éru. Publikace je přehledně 
členěná počínaje stavebními 
prvky - dveře, okna, kombi-
nované vytápění, osvětlení až 
po opravy dřevěných schodů. 
Za pozornost však stojí řešení 
obytných prostor. Autorka zde 
vycházela z poznatků soudobé 
špičkové techniky, designu 
- jak řešit optimálně vybavení 
kuchyně, obývacího i dětského 
pokoje, ložnice, koupelny. Vel-
kou inspirací je řešení prostoru 
suterénu včetně předsíně až po 
půdy, podkrovní byty. 
Novinkou, v porovnání s ob-
dobnými publikacemi, je užití 
interiérových efektů – barev, 
textilu i dalších dekorativních 
materiálů. Nezbytnou součástí 
publikace, výtvarně, fotogra-
ficky velmi dobře pojaté, jsou 
příklady z praxe, kdy autorka 
znalá českého prostředí klade 
důraz nejen na estetiku pro-
středí, ale také na hospodár-
nost provozu rodinného domu 
či bytu. V tom smyslu navrhuje 
a dává k posouzení pět přístupů 
k rekonstrukci a modernizaci 
uvažovaných prostorů. 
Na předchozí publikaci nava-
zují Rychlé a snadné projekty 
pro VÍKENDOVÉ TRUHLÁ-
ŘE (Alan a Gill Bridgewate-
rovi). Záměrem této knihy, jak 

naznačují její autoři, je sdílet 
s nimi všechna potěšení při 
výrobě předmětů ze dřeva. A 
věru, nejsou žádní “drožkaři”. 
Navrhují jich více než 25. Ale 
pozor! Teď to zajímavé. Všech-
ny od těch nejjednodušších až 
po ty skutečně složité jsou pro-
jekčně vedeny tak, že mohou 
být zhotoveny během jednoho 
víkendu. Předměty – stolička 
pro dítě, křeslo na verandu, 
stůl, komoda, francouzská sel-
ská skříňka – jsou navrženy tak, 
aby je mohli zhotovit truhláři 
na všech úrovních. 
Kouzlo této publikace spočívá 
v tom, že výroba všech těchto 
předmětů je vedena systematic-
ky – krok za krokem, dopro-
vázena texty a fotografiemi, 
seznamy potřebných nástrojů, 
materiálů a řeziva, jsou zde i 
prováděcí výkresy až po infor-
mace, jak zacházet s nástroji i 
technikou, abychom předešli 
úrazu. Kniha – opět velmi 
dobře výtvarně i fotograficky 
řešena - je určena kutilům i 
zkušeným truhlářům. Inspiru-
jící projekty ukazují aktuální 
nabídku moderního nábytku, 
vyráběného doma za zlomek 
maloobchodní ceny během 
jediného víkendu. Ale i kdyby 
to bylo o něco déle. Není radost 
něco takového udělat pro potě-
šení svoje i našich blízkých? 
Zmíněné publikace Rodin-
ný dům a Rychlé a snadné 
projekty pro VÍKENDOVÉ 
TRUHLÁŘE je možno získat 
v knihkupectvích, prodejnách 
Knižního klubu a na www.kni-
zniweb.cz

-Oh-

Neměly by ujít vaší pozornosti Nebuďte důvěřiví 
Asi před třemi měsíci u mě zazvonila moje bývalá žákyně, 
kterou jsem neviděla už mnoho let. Přišla s prosbou, zda bych 
jí nepůjčila peníze na zaplacení účtu za ošetření psa u paní 
doktorky, která bydlí nedaleko nás. Protože jsem paní Táňu 
Šulcovou znala jako milou, hodnou a vždy usměvavou žákyni, 
peníze jsem jí půjčila. Ona sama si určila, že peníze vrátí až 
za týden, protože se jednalo o větší obnos. 
Ale ani za 14 dní, ani za dva měsíce paní Táňa, ani peníze nikde. 
Během té doby jsem se dozvěděla, že si peníze půjčuje všude, 
kde může, a většinou je nevrátí. Jen mezi mými známými jsem 
objevila 20 lidí, kteří byli tak hloupě důvěřiví jako já. Důvody 
výpůjček byly různé: na zaplacení dříví, na jízdné autobusem 
s dcerkou do Jičína k lékaři, mě nachytala na psa atd. Byly to 
samé výmysly. Všechny peníze bohužel padly na alkohol. 
A to je důvod, proč jsem se rozhodla k napsání tohoto příspěv-
ku. Odmítá totiž protialkoholní léčbu, myslím si, že když jí 
nikdo už peníze nepůjčí, nebude si mít alkohol za co koupit. 
Lituji její dvě děti i manžela, který za ni platí těm, kteří dluhy 
vytrvale vymáhají. Uděláte dobrý skutek, když jí v tomto pří-
pad žádné peníze nepůjčíte. Třeba zachráníme ji i rodinu. 

Svatava Krsková

Doplatila jsem na 
svoji důvěru 
Počátkem května tohoto roku 
jsme pracovala dopoledne na 
zahrádce před svým domem 
a okolo šla žena, která mě po-
zdravila, oslovila mě mým jmé-
nem a požádala mě o zapůjčení 
dvě stě korun, které prý potře-
buje na cestu do Jičína k lékaři 
na vyšetření. Já jsem neměla 
drobné, a tak jsem jí půjčila pět 
set korun a ona slíbila, že mi ty 
peníze vrátí devátého května. 
Ta žena se mě ptala, jestli ji 
znám, já jsem jí řekla, že si ji 
pamatuji z obchodu, že vím, že 
se jmenuje Bílková a ona řekla, 
že ano, tak jsem jí  peníze půj-
čila. Ještě toho dne jsem o celé 
věci přemýšlela a když jsem šla 
nakupovat, potkala jsem svoji 
známou a té jsem o události 
řekla, ona mě uklidnila, že si 
myslí, že paní Bílková mi ty 
peníze určitě vrátí. Byla jsem 
v klidu až do devátého května, 
kdy jsem čekala, že paní přijde 
a peníze vrátí, ale ona nepřišla. 
Proto jsem toho dne šla navští-
vit paní Bílkovou v jejím bytě, 
ale nezastihla jsem ji doma, a 
zanechala jsem vzkaz, aby se za 
mnou stavila. Druhý den ráno 
za mnou přišla paní Bílková a 
ptala se, co od ní potřebuji, já 
jsem se jí ptala, jak dopadla 
v Jičíně u lékaře a jestli jí ty 
peníze, co jsem půjčila, stači-
ly. V ten okamžik na mě paní 
Bílková zůstala koukat, říkala, 
že si ode mne nic nepůjčila ani 
nebyla v Jičíně. Proto jsem 

jí vysvětlila, co se stalo, že 
vlastně jejím jménem se mi 
představila nějaká paní, které 
jsem půjčila peníze. V ten 
okamžik mně bylo jasné, že 
já i paní Bílková jsme byly 
podvedeny jednáním někoho 
jiného. Paní Bílkové jsem se při 
té příležitosti velice omluvila a 
ona odešla. To, co se stalo, mi 
ale nedalo spát, dále jsem pře-
mýšlela a pátrala po tom, kdo 
mě skutečně podvedl, a zjistila 
jsem, že se jednalo o paní Šul-
covou z Nové Paky. Tuto paní 
jsem pak osobně navštívila v 
jejím bydlišti, ona se mi ke 
všemu přiznala a znovu slíbi-
la, že peníze vrátí, opět jsem 
nějakou dobu čekala a pak mi 
peníze vrátil manžel paní Šul-
cové. Následně se mi ale ozval 
manžel a dcera paní Bílkové, 
řekli mi, že já jsem paní Bíl-
kovou pomluvila, když jsem si 
myslela, že to byla ona komu 
jsem peníze půjčila.  Nyní 
jsem v situaci, kdy mi sice 
peníze byly vráceny, ale vím, 
že sama jsem byla podvedena a 
navíc v očích rodiny Bílkových 
jsem ta, která měla někoho po-
mluvit. Nemohu se sama zbavit 
špatného pocitu z toho, co se 
stalo a proto jsem napsala tento 
článek, kterým chci upozornit 
na podvodné jednání občanky 
našeho města, kterým jsem 
byla poškozena nejen já, ale 
také paní Bílková. 

Dana Erbanová
Nová Paka 
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KRÁSY NAŠEHO MĚSTA KRÁSY NAŠEHO MĚSTA 

Prostřednictvím fotografa Jiřího Čejky bychom chtěli ukázat Novou 
Paku z různých pohledů. 

Takto vypadá okolí autobusového 
nádraží v Nové Pace, druhý sní-
mek naznačuje, jakým způsobem 
může skončit zábava mladých lidí 
v packých hernách.

Tajemník Městského úřadu v Nové Pace vyhlašuje tímto 
v souladu s ustanovením § 7 odst. 3 zákona č. 312/2002 

Sb., o úřednících samosprávných celků a změně některých 
zákonů

v ý b ě r o v é  ř í z e n í
na funkci

vedoucího odboru školství a kultury

s výkonem práce: na Městském úřadě v Nové Pace

s náplní práce: 
-  řízení odboru v oblastech státní správy školství, 

památkové péče, správy kulturních a školských 
zařízení města, propagace města a regionu a 
rozvoj cestovního ruchu ve městě a regionu, 
spolupráce se sportovními subjekty ve městě 

-  výkon některé z uvedených agend

Podrobné informace jsou uvedeny na úřední desce 
Městského úřadu v Nové Pace nebo na internetových 

stránkách http://www.munovapaka.cz

Přihlášky do výběrového řízení lze podávat:
písemně na adresu: 

Městský úřad Nová Paka
Dukelské náměstí 39
509 24 Nová Paka,

nebo osobně na podatelnu Městského úřadu, 
přízemí vpravo, dveře č. 20, 

a to ve lhůtě do 20. 6. 2006.

KáZet Restaurant vás sr-
dečně zve na návštěvu 

1. června 
u příležitosti

otevření nové 
letní zahrádky. 

Dobré posezení přímo 
uprostřed lůna přírody, 
zahrádka obsahuje dva 
prastaré živé stromy.

Počkat! A vezměte sebou 
i své ratolesti, pískoviště 

z čistého plaveného písku. 
Děti na očích, jídlo na 

stole, nějaké to pití v ruce 
a přátelé.

V příjemném stínu léta, 
skryti před zraky kolem-
jdoucích, lidé tráví svůj 
volný a klidně ubíhající 

čas. 
Příjemné chvíle naplněné 
nejenom mlékem a strdím 
přeje KáZet Restaurant a 

nově otevřená letní 
zahrádka. 
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Karmelitánské knihkupectví 
F. Procházky 101, Nová Paka /v pøízemí MKS/
e-mail: nova. paka@kna. cz, tel.: 493 721 967 

Vám nabízí setkání s Kateřinou Lachmanovou
Zveme Vás na setkání s Kateřinou Lachmanovou, které se usku-
teční 13. června 2006 od 18 hod.na malém sále MKS v Nové Pace 
na téma O laické spiritualitě. Od 17,30 hod. proběhne autogrami-
áda jejích knih v Karmelitánském knihkupectví.
Katka Lachmanová absolvovala Gymnázium v Domažlicích, 
pracovala jeden rok v mateřské škole pro nevidomé děti v Praze 
a dva roky jako lesní dělnice v Karviné.V roce 1989 ukonči-
la ekonomickou fakultu na Vysoké škole báňské a odjela do 
Mezinárodní evangelizační školy ICPE na Maltě, kde byla tři 
roky (školení laických misionářů a misijní výjezdy, hlavně do 
východní Evropy a do Afriky). V letech 1997 - 2005 se věnovala 
postgraduálnímu studiu v Římě, nejprve na Tereziánu a později na 
Gregoriánské univerzitě. Postupně získala doktorát ze spirituální 
teologie, licenciát z teologické antropologie a licenciát z psycho-
logie. Nyní se věnuje psychologickému poradenství, přednáškové 
a rekolekční činnosti.
Nově jsme rozšířili nabídku knihkupectví o celou produkci 
nakladatelství Albatros:
Jistě znáte knihy o Krtečkovi, Mikeše od J.Lady, To nejlepší 
z Hajaji, To nejlepší z večerníčků, Medvídka Pú, nově vydané 
Staré pověsti české a moravské, knihy V. Čtvrtka např. Manka, 
Cipísek, Pohádky z pařezové chaloupky..., knihy A. Lindgrenové 
např. Mio, můj Mio, Devatero pohádek od V.Čapka, knihy Josefa 
Lady např. Dětem, Bubáci a hastrmani... a mnoho dalších.
Vyberte dětem za vysvědčení a na prázdniny hezkou knížku!

Sraz bývalých žákyň 
po 55 letech

Po pětapadesáti letech od dokončení základní školní docházky 
se sešlo dvacet bývalých spolužaček, aby si zavzpomínaly 
na svá školní léta v lavicích novopacké školy a rovněž si 
popovídali o svém současném životě. Ředitel Základní školy 
v Komenského ulici Milan Schlögl velmi ochotně provedl 
účastnice srazu, jak v minulých letech restaurovanou budovou 
školy, tak i místní sportovní halou. Po prohlídce školy seniorky 
pokračovaly v družné zábavě až do podvečerních hodin v sále 
P- centra Militkých. 
   (po)

Chtěla vych vám nyní v červnu 
opět připomenout své báječné 
rodiče, Milušku a Slávka Ma-
ťátkovy. Foto je z jejich zlaté 
svatby. Letos 29. června by 
bývali oslavili již diamantovou 
svatbu. Avšak 22. června to bu-
dou dva roky, co tu mamka s 
námi není. A taťka, syn mého 
nezapomenutelného dědečka 
Františka, tiše a snad spokojeně 
dožívá své dny v rodinném kru-
hu. Rádi bychom 11.  června 
oslavili jeho 85. narozeniny.

Eva Neverklová

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 
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MUZEUM A KLENOTNICEMUZEUM A KLENOTNICE

VĚCI Z MUZEA

V ČERVNU SI PŘIPO-
MÍNÁME 140. VÝROČÍ 
PRUSKO - RAKOUSKÉ 
VÁLKY.
JAK TO ASI TEHDY BYLO 
V NOVÉ PACE, KTERÁ NE-
BYLA V CENTRU DĚNÍ.

K napsání tohoto článku mě 
přivedlo dost časté cestování 
autem po silnici do Hradce 
Králové nebo směrem přes 
Jičín na Českou Lípu. Vedou 
se spory o tom, zda mají být při 
silnicích pomníčky lidí, kteří 
zahynuli při silničních neštěs-
tích, ale mě zaujaly pomníky 
jiné, které vypovídají o prusko 
– rakouské válce, které se tehdy 
říkalo válka sedmidenní.
Byla to válka zbytečná jako 
všechny války, kdy zahynulo 
mnoho nevinných. U silnic 
potkám lidí, kteří s mravenčí tr-
pělivostí ve svém volném čase 
pomníky z téhle války opravují 
a vůbec je nezajímá, zda tady 
položil život někdo z pruské 
nebo rakouské strany. Šlo pro-
stě „jenom“ o lidí. Pak jsem 
si ještě vzpomněl na půvabný 
obrázek od Josefa Jampílka, 
který máme ve sbírkách našeho 
muzea v Nové Pace. Byl pěkně 
zarámovaný, kresba v oválu s 
paspartou nesla název „Pruská 
hlídka na náměstí v Nové Pace 
v roce 1866“. Jenže člověk je 
zvědavý, nedá mu to. Před 

DŘEVOŘEZBA VOLU-
TY (VÝVĚSNÍHO ŠTÍ-
TU) ZE SKŘÍNĚ NA 
SBÍRKU DRAHÝCH 
KAMENŮ.
Některé věci ze sbírek našeho 
muzea mohou někomu připadat 
nezajímavé, ale když se začnete 
zabývat původem jejich vzni-
ku, najdete netušené souvislosti 
a zajímavosti. Na fotografii 
Jiřího Čejky vám tentokrát 
představuji ozdobný vršek 
ze skříně sběratele přírodnin, 
fotografa, kreslíře, preparátora 
Josefa Jampílka (1844 – 1884 
v Nové Pace). 
Vyučil se klempířem, ale brzy 
začal sbírat drahé kameny a 
zkameněliny. Představte si, že 
v dlažbě packého náměstí našel 
obrovskou psaronii(zkamenělé 
kapradí), kterou věnoval Zem-
skému muzeu. Sbíral i pro 
slavného Dr. A .Friče, Austina 
Krejčího a další. Naučil se 
fotografovat, v roce 1879 ho  
jmenoval Říšský geologický 
ústav dopisujícím členem a 
jeho předseda Dr. Štúr ho 
hmotně podporoval při práci 
na vykopávkách. V roce 1870 
si najal hostinec „U Bergrů“ a 
později „Střelnici“, kde spolu 
s ředitelem novopackých škol 
Josefem Zemanem pracoval na 
zřízení botanické zahrady.
Vraťme se však raději k naší 
pěkné dřevořezbě. Akademic-
ký sochař Antonín Sucharda 
mladší (1843 – 1911) udělal 
jistě tuto skvostnou dřevořezbu 
z ryzího přátelství. S Josefem 
Jampílkem se musel pochopi-
telně znát, byli vlastně spolu-
žáci. Musel dost vědět o jeho 
zájmech, proto i ono použití 
mytologického námětu. Skříň 
se nám nedochovala, ale byla 
jistě pěkná. Je mi trošku líto, 
že jsem tak báječného člověka, 
jakým Antonín Sucharda mlad-
ší byl, neměl to štěstí poznat. 
Byl synem sochaře Antonína 
Suchardy staršího. Studoval na 
Akademii výtvarných umění v 
Praze, kde ho hned přijali, když 
viděli jeho práce. Podle návrhu 
Josefa Mánesa zhotovil na žerď 
prvního sokolského praporu so-
kola. K hnutí sokolskému měl i 

po návratu do Nové Paky vztah. 
V letech 1870 – 1876 byl jeho 
náčelníkem a jako starosta 
Sokola působil v letech 1881 
– 1897. Byl však především 
otcem slavného sochaře Stani-
slava Suchardy. Se svým nada-
ným synem odjel do Itálie, kde 
je okouzlila renesance. 
Potom postavili Suchardův 

dům, kterému je letos 110 let.
Vidíte, jaké jsou v Nové Pace 
zajímavé a netušené souvis-
losti. 
Přijďte se k nám 
někdy podívat. 

Miloslav Bařina

pokračování na další straně
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třiceti lety jsem zarámovaný 
a zapaspartovaný obrázek 
rozdělal. Zjistil jsem, že se 
jedná o výborně udělanou ko-
lorovanou fotokopii. Proč také 
ne, když „obrázek“ věnoval 
kdysi muzeu vynikající foto-
graf František Hák. Bůh suď, 
kde je originál kresby. Vše má 
ovšem svoji jakousi návaznost. 
Vždyť po roce 1866 se začala 
šířit fotografie, jako taková, bo-
hužel opět díky válce, a Josef 
Jampílek byl první fotografem 
z Nové Paky. Vraťme se však 
k tématu uvedenému v názvu 
článku.
Je zvláštní, že se o průběh 
prusko- rakouské války v 
Nové Pace příliš nedočteme. Po 
bedlivé úvaze použiji materiá-
lů z Pamětí města Nové Paky 
( je to první tištěný materiál o 
historii města), které sepsal a 
vydal v roce 1871 p. JOSEF V. 
BERAN. Jako kněze ho pova-
žuji za seriózního a hlavně ho 
vnímám jako pamětníka, který 
skutečnosti staré pět let byl 
schopen věrohodně zazname-
nat. Dovolte proto, abych text 
převyprávěl do současné češ-
tiny, která žel není tak pěkná 
jako původní.
„… Ke konci května 1866 
přijeli do Nové Paky císařští 
Lichtenštejnští husaři, kteří 
však odjeli k Liberci, kde 25. 

června měli válečné srážky 
u Hodkovic a Sychrova. Při 
bitvě u Jičína 29. června 1866 
nebylo u nás v Nové Pace sly-
šet střelbu, jen z kopců kolem 
Paky bylo možné vidět postup 
vojska pruského i rakouského 
a byl vidět oheň, který rakous-
ké vojsko způsobilo při svém 
ústupu. Hned druhý den po bi-
tvě, 30. června 1866 v 9 hodin 
ráno, přijela do Paky pruská 
královská garda, která předtím 
rozestavěla hlídky na kopcích 
kolem města. Když přijeli do 
města po silnici od kapličky, 
hledal velitel purkmistra, kte-
rý šel vojsku naproti po Svato-

Slavný sochař, profesor 
Vladimír Preclík dohlíží 
v Horní Branné na dokončení 
odlitku asi sedmimetrové 
bronzové sochy, která má být 
26. května 2006 odhalena 
na Klárově v Praze jako 
pomník II. odboje. 
Často se stavuje u mě v muzeu 
i doma. 
Připravuje totiž knihu o
 slavný umělcích. 
Chybět mezi nimi nebude 
z Nové Paky Stanislav 
Sucharda, František Gross 
a Ladislav Zívr.
Vladimír Preclík 
si se zájmem prohlédl výstavu 
Petra Hebera v Suchardově 
domě. 

Na snímku Jiřího Čejky 
je zleva Miloslav Bařina, 
Vladimír Preclík 
a Petr Heber.

jánské ulici. Velitel se nejdříve 
zeptal jestli je ve městě nebo 
okolí nějaké rakouské vojsko, 
pak požádal o jídlo, které bylo 
v krátké době pro pruské voj-
sko přineseno na náměstí. Při 
prvním vpádu Prusů do města 
zavládl ve městě poplach a 
strach. Kromě několika c. k. 
úředníků z města nikdo neute-
kl. Po celém okolí Nové Paky 
se ovšem roznesla zpráva, 
že Prusové berou mladíky 
na vojnu, takže jich několik 
uteklo do levínských lesů, ale 
brzy se vrátili. Za několik dní 
přijela do Paky pruská kavale-
rie a založila tábor na polích 

podle císařské silnice. Obecní 
mladý lesík vykáceli a mladé 
kmeny stromků používali na 
kůly, k nimž vázali koně, a 
zbytek jako palivo na ohně. Za 
velice deštivého a nepříznivého 
počasí zde vojsko tábořilo přes 
dva dny. Město jim zajišťovalo 
jídlo, krmení pro koně a další 
rekvizice. Škody způsobené 
pruským vojskem vystoupily 
asi na 1500 zlatých a k jejich 
úhradě byla mezi občany vybí-
rána 20 % přirážka. Od vlády 
dostalo město 500 zlatých. 
Jakmile skončila tahle nešťast-
ná válka, tak se v Čechách ob-
jevil další nepřítel – cholera. Na 
Novopacku od srpna do října 
1866 zemřelo 236 lidí. Koncem 
roku se stal okresním tajemní-
kem Antonín Kotík, který byl 
i redaktorem Národních listů. 
Byl autorem anonymně vydané 
publikace „Pláč koruny české“, 
to tehdy ovšem nikdo nevěděl. 
Ale to je příběh jiný.
Kéž nám je dopřáno, aby při 
silnicích nestály pomníky, při-
pomínající smrt nevinných. 

To vám přeje

 Miloslav Bařina 

„Pruská hlídka na náměstí v Nové Pace v červnu 1866“, fotoreprodukce 
kresby Josefa Jampílka, archiv muzea.
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Co je šeptem (1.6. – čtvrtek 17:30 a 20:00)
Sarah (Jennifer Aniston) se vrací do rodné Pasadeny na svatbu své sestry, v té 
době se shodou okolností v Pasadeně začíná šířit fáma o mladé dívce a jejím 
chlapci, kterého svedla dívčina matka a že na základě této události byl později 
natočen úspěšný film “Absolvent”. Sarah tento film začíná shánět, protože pojala 
podezření, že inspirací pro tento film by mohla být její rodina… 
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 60, 62 Kč

Děsnej doják (2.6. a 3.6. – pátek 17:30 a 20:00, so-
bota 17:30 a 20:00)
Parodie na filmy o lásce, romantice a podobných hovadinách. Hlavní postavou je 
zde Julie Jones (Julie Roberts + Bridget Jones). Juliina rodina trvá na tom, aby si 
Julie našla někoho, kdo má “stejné kořeny”, což se zdá problematické vzhledem 
k tomu, že otec je Afroameričan, matka indiánka a sestra Japonka…
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 62, 64 Kč

Účastníci zájezdu (6.6. a 7.6. – úterý 17:30 a 20:00, 
středa 17:30 a 20:00)
Asi zatím nejlepší komedie natočená podle románu a scénáře Michala Viewegha, 
která byla bezvýhradně kladně přijata jak veřejností, tak odbornou kritikou, vždyť 
i herecké obsazení filmu je výborné: Anna Polívková, Eva Holubová, Květa 
Fialová,Bohuslav Klepl, Miroslav Krobt, Pavel Liška… 
Přístupný – Vstupné 70, 72 Kč

Utajený (8.6. – čtvrtek 17:30 a 20:00)
Nový film režiséra a scénáristy Michaela Hanekeho vychází z velice aktuální 
skutečnosti, že každý z nás může být pozorován a natáčen skrytou kamerou. Proto 
i obyčejný manželský pár začne nečekaně dostávat kazety, na nichž je zachyceno 
jejich soukromí i jiné znepokojivé záběry. Myslím, že diváka, který je seznámen 
s dnešními možnostmi sledovací techniky, bude na konci filmu silně mrazit v 
zádech. Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 60,62 Kč

Prime (9.6. a 10.6. – pátek 17:30 a 20:00, sobota 
17:30 a 20:00)
Herecký koncert Umy Thurman a Meryl Streep - aneb co se stane, když pacientka 
začne spát se synem své terapeutky, která tedy musí od této pacientky každý den 
poslouchat příběhy o sexuálních výkonech svého syna… Nepřístupný do 15 let 
– Vstupné 64,66 Kč

Mission: Impossible III. (13.6. a 14.6. – úterý pou-
ze 20:00, středa 17:30 a 20:00)

Jsem přesvědčen, že v tomto případě nemusím nic dodávat - zkrátka film pro 
všechny, kteří mají rádi poctivě odvedenou práci na akčním filmu. Ještě moder-
nější technika než v minulém díle a další téměř nesplnitelná mise před Tomem 
Cruisem…  Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 64, 66 Kč

Indián a sestřička (15.6. – čtvrtek 17:30 a 20:00)
Indián a sestřička je filmem, který vychází z osvědčeného schématu Romea a Julie, 
jen děj je posunut do dnešní doby a odehrává se v jižních Čechách. Hlavními 
protagonisty příběhu jsou mladý dělník, inklinující ke komunitě “bílých indiánů” 
a romská zdravotní sestra. A právě na příkladě jejich vztahu se ukazuje většinová 
společnost v nelichotivém světle, stejně jako jakákoliv uzavřená komunita (v tomto 
případě romská komunita a komunita bílých indiánů), která si začne v průběhu 
času tvořit své vlastní svazující normy na podobném principu jako většinová 
společnost. Přístupný – Vstupné 60, 62 Kč

Spojenec (16.6. a 17.6. – pátek 17:30 a 20:00, sobo-
ta 17:30 a 20:00)
Kontroverzní, talentovaný a inteligentní – tak bývá charakterizován režisér Spike 
Lee. Podobný jako on je i jeho nejnovější film. Spike Lee je zvyklý točit filmy, 
které nenechají diváka v klidu, dlouho v něm doznívají a na jeho chytré scénáře 
slyší vynikající herci (v tomto případě D. Washington, J. Foster, W. Dafoe…). 
Na pořadu dne je přepadení banky a v ní jsou drženy desítky rukojmích, proto 

Upozornìní: Dle Zákona ÈNR è. 241 každý úèastník veøejné produkce kinematografického díla se vstupným zaplatí k cenì vstupenky 
pøíplatek 1,- Kè. Informace o programu kina nepøetržitì na tel. è. 493 722 892, www. novapaka. cz. 

Předprodej a prodej vstupenek a provoz půjčovny videokazet 
a DVD: úterý až sobota 16,30 – 20,15 hodin, st. svátky 16,30 
– 19,30 hodin. Deset minut před začátky představení přednost-
ní prodej vstupenek. Prodej časopisu CINEMA, nenahraných 
videokazet a plastových obalů na VKZ.  
Z m ě n a   p r o g r a m u   v y h r a z e n a.

nastává čas na vyjednávání a zanedlouho se ukazuje, že strany “dobra a zla” lze 
těžko identifikovat a lehce zaměnit.
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 62, 64 Kč

Capote (20.6. – úterý 17:30 a 20:00)
Film je hranou rekonstrukcí života slavného, ale podivínského spisovatele Tru-
mana Capoteho (Snídaně u Tiffanyho, Chladnokrevně). Chladnokrevně je velice 
sugestivně napsaná kniha o bestiální vraždě podle skutečné událostí, a proto 
se autoři filmu prostřednictvím Capoteho zabývají tím, jestli může být realita 
zajímavější než smyšlený román a co lidi tak fascinuje na vraždách. Perfektní 
herecký výkon v roli Capoteho podal P.S. Hoffman. 
Nepřístupný do 15 let – Vstupné 64, 66 Kč 

Libertin (21.6. a 22.6. – středa 17:30 a 20:00, čtvr-
tek pouze 20:00)
V každé generaci se objeví nějaká osobnost, která má natolik příznivý vztah k 
vyvolávání skandálů, rebelií a porušování tabu, že se jí dříve nebo později podaří 
překonat obecný názor na to, co to doopravdy znamená být svobodným člověkem. 
V 17. století byl touto osobností jednoznačně John Wilmot, hrabě z Rochesteru 
(J. Depp) – prohnaný a talentovaný rošťák, který prožil svůj krátký život jako 
středověká rocková hvězda. Tento film je právě o něm. Libertin je, alespoň dle 
mého názoru, nejzásadnějším snímkem tohoto měsíce. 
Nepřístupný do 15 let – Vstupné 60, 62 Kč

Saw 2 (23.6. a 24.6. – pátek 17:30 a 20:00, sobota 
17:30 a 20:00)
Do nevábné místnosti je umístěno osm lidí a opět je jim přednesena premisa - kdo 
zabije ostatní, zaslouží si žít. Protože se mi o tomto snímku těžko píše, dovolil 
jsem si citovat ze www.m4rtin.com: “Celé podání filmu, pasti a brutalita musí 
nadchnout snad každého úchylného člověka. Doktor Mengele by měl radost. 
Všechno je hnusně syrově reálné, skvěle dynamicky natočené, strach, beznaděj 
a smrt je vidět z každého rohu.” 
Nepřístupný do 15 let – Vstupné 64, 66 Kč 

Underworld: Evolution (27.6. a 28.6. – úterý pouze 
20:00, středa 17:30 a 20:00)
Volné pokračování úspěšného filmového hitu o odvěkém boji mezi upíry a lykany. 
Pro úspěch prvního dílu dostal režisér mnohem větší rozpočet, což se projevilo na 
výpravě i efektech. Zdá se tedy, že fanoušci fantasy mají o zábavu postaráno.
Nepřístupný do 15 let – Vstupné 64, 66 Kč

Faktotum (29.6. – čtvrtek 17:30 a 20:00)
Nejnovější adaptace slavného románu Charlese Bukowského od norského režiséra 
Benta Hamera je první filmovou adaptací, která přesně vystihuje Bukowského 
poetiku navzdory tomu, že příběh je přesunut z původních 40.let do současnosti. 
Ústřední postavou snímku je Henry Chinaski v podání Matta Dillona a s ním 
prožíváme kaleidoskop života plný pití, střídání džobů, divných lidí, beznaděje, 
psaní smutných povídek, pití, střídání džobů… Je to stejné jako u Bukowského, 
stejné, jako to bývá v životě. Nepřístupný do 15 let – Vstupné 60, 62 Kč

Mlha (30.6 – 1.7. - pátek 17:30 a 20:00, 
sobota 17:30 a 20:00)
Pomstychtiví duchové malomocných, doprovázení mlhou, terorizují živé… 
Doporučená přístupnost: od 12 let – Vstupné 64, 66 Kč
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prodeje 

ČERVEN
BOW WAVE
www.bowwave.cz
Pátek 2. června ve 20:00 hod, MKS Nová Paka, 
vstupné: 150,- Kč / předprodej 100,- Kč 
Karlovarská hip hopová kapela. Na rozdíl od jiných podobných 
Bow Wave hrají vždy naživo. Vznikli roku 1997 a postupně se 
vyprofilovali na aktuální partu šesti muzikantů. Za sebou mají 
již několik „demáčů“ včetně CD pro BBARÁK, pár singlů, de-
butové album EMIgrant, turné se slovenskou kapelou Kontrafakt 
a samozřejmě spoustu odehraných koncertů. 

IRON MAIDEN REVIVAL
předkapela ENTER (Hradec Králové)
http:/ironmaidenrevival.cz / www.entercz.cz
Pátek 9. června ve 20:00 hod, MKS Nová Paka, 
vstupné: 99,- Kč
Základ IRON MAIDEN REVIVAL Hradec Králové tvoří ostřílení 
muzikanti východočeské kapely FeRAT. Od srpna roku 2003 již 
kapela piluje repertoár nejlepších klasických pecek Iron Maiden. 
Koncertní program postupně krystalizuje do cca 1,5 hodinového 
audiovizuálního programu.
S předkapelou ENTER, taktéž z Hradce Králové, se do Nové Paky 
vrací čtyřčlenná partička kluků hrající živelný, progresivní rock, 
který Vás nenechá nečinně sedět a koukat – naopak Vás naladí 
pro hlavní koncert.

Odpoledne s dechovkou
ALFA - JINDŘICH TRASPE
Neděle 11. června v 15:00 hod, MKS Nová Paka, 
vstupné: 50,- Kč
Nedělní čaj nebo odpoledne, tentokrát s kapelou Alfa pod vedením 
Jindřicha Traspe.

beseda s autogramiádou

KATEŘINA LACHMANOVÁ:
O SPIRITUALITĚ LAIKŮ
Úterý 13. června v 18:00 hod, MKS Nová Paka – malý sál, 
vstupné dobrovolné
Autogramiáda knih od 17:30 hod v Karmelitánském knih-
kupectví
Katka Lachmanová  postupně získala doktorát ze spirituální teo-
logie, licenciát z teologické antropologie a licenciát z psycholo-
gie, nejprve na Tereziánu a později na Gregoriánské univerzitě. 
Nyní se věnuje psychologickému poradenství, přednáškové a 
rekolekční činnosti. Je autorkou úspěšných knih: Dvojí tvář 
lenosti, Vězení s klíčem uvnitř, O laické spiritualitě Madeleine 
Delbrelové. Těšíme se na setkání s Vámi.

OLDIES DISCO
Sobota 17. června ve 20:00 hod, MKS Nová Paka, 
vstupné: 50,- Kč
Diskotéka pro starší, na které uslyšíte hity a šlágry let 60., 70. a 
80. Uvádí DJ Jan Sál.

OPEN AIR PARTY MKS
Jak Sem potkal Smrt
Pátek 23. června v 19:00 hod, MKS Nová Paka, 
vstupné: 50- Kč
Předprázdninové loučení s uplynulou sezonou a vítání léta. Reprí-
za úspěšné inscenace z dílny Kracík & Pařízek CORP. Ltd., Jak 
Sem potkal Smrt, navíc pod širým nebem. K poslechu a zábavě 
zahrají kapely STŘECHY LEGALITY&VESTOJE

Připravujeme na červenec & srpen
9. 7. a 13. 8. (každou druhou neděli v měsíci):
Odpoledne s dechovkou,
Alfa - Jindřich Traspe nebo Achát - Josef Záveský

Dlouho se přemýšlelo, jak upravit neesteticky a chladně vyhlížející bílou 
zeď ve dvoře MKS Nová Paka. Proto jsme se s tímto problémem sveřili 
Domu dětí a mládeže Stonožka Nová Paka, zvláště výtvarné sekci pod 
vedením Svatoslavy Volšičkové a Aleny Končické. Dámy se přišly po-
dívat, zamyslet se, vytvořit návrh. Iva Nováková a Milan Včelák poté 
akci „zeď”povolili. Nakonec to nejlepší. Přivedly se děti, namíchaly se 
barvy a začalo se. Na předlohu se vzal žebřík a dámy lezly, brousily. 
měřily, svačily. Děti? Ty se ihned s radostí zmocnily barev a bílá opršená 
zeď se pomalu měnila v příjemně vyhlížející výtvarný artefakt. Na pode-
zdívce poté ze zbylých barev vykoukla puzzle mozaika. Mám radostnou 
povinnost poděkovat celému týmu DDM Stonožka a dětem. Díky moc. 
Vypadá to skvěle. Odpoledne, myslím si, produktivně prožité. Ať každý, 
kdo chce, zrakem zavítá.   Ředitel MKS
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AUTO-MOTOBAZAR
náhradních dílů pro historická i sou-

dobá vozidla a spotřebního zboží.
AUTO-MOTOBAZAR se koná vždy na škvárovém fotbalo-
vém hřišti v Havlově ulici (za zimním stadionem)se začátkem 
od 7.00 hodin. TERMÍNY PRO ROK 2006:
8. 4., 22. 4., 6. 5., 20. 5., 10. 6., 24. 6., 15. 7., 29. 7., 12. 8., 
26. 8., 9. 9., 23. 9., 7. 10., 21. 10., 11.11., 25. 11.
Vaše případné další dotazy rádi zodpovíme prostřednictvím 
e-mailu fotbalnp@seznam.cz

Občanské sdružení Společen-
ství zdravotně postižených 
Nová Paka svolalo Valnou 
hromadu, již dvanáctou od 
založení této organizace, na 
den 15. 2. 2006 kde hodno-
tili svoji činnost za poslední 
volební období, které bylo 
dvouleté. Schůzi řídil dosa-
vadní předseda Miroslav Šulc, 
jednatelka Jarmila Šulcová 
přečetla činnost organizace za 
poslední dvouleté období, která 
nebyla nijak malá. Sběr oděvů 
a jiných potřebných věcí, jež se 
sbírají jako humanitární sběr 
pro Diakonii Broumov, kterou 
provádíme již 12 let. V letech 
2004 bylo sebráno na čtyři tří-
tunová auta, v roce 2005 čtyři 
třitunová auta. Koncem roku 
2004 nás čekalo i přestěhování 
do prostor bývalého internátu 
Velvety.
Toto přestěhování nám umož-
nily technické služby Nová 
Paka jak dopravou, tak i za-
městnanci. Bohužel naše fyzic-
ké síly nám na to nestačily. V 
zimních měsících nám vyhrnují 
i parkoviště, za takovou pomoc 
všem zaměstnncům, kteří se za-
pojují velice děkujeme. Já jako 
předseda i výbor organizace si 
velice vážíme takových činů, 
obzvláště, když to bylo zdar-
ma.
Naše organizace se věnuje i 
kulturní stránce, což velice 
kvitují právě senioři.
Byla navštívena divadla v Pra-
ze, Mladé Boleslavi. Navštívili 
jsme hrady a zámky, skanzen, 
muzea, výstavy květin v Lysé 
nad Labem, Litoměřicích, 
Starkl. Zájezdy Kudowa Zdroj 
v Polsku, kde se účastníci zá-
jezdu léčí v solných jeskyních 
a jsou velmi prospěšné těm, 
kteří trpí nemocemi horních 
cest dýchacích a oběhových. 
Všem účastníkům těchto akcí 
se vše velice líbilo a chtějí v 
dalších letech pokračovat.
Rekondičně rehabilitačního po-
bytu v Janských Lázních se v 
roce 2005 zúčastnílo 90 našich 
členů, v Akademii pro zdravot-
ně postižené se prováděla reha-
bilitace a rehabilitační cvičení 
v bazénu, v hotelu Siréna bylo 
ubytování i domácí strava (i 
pro diabetiky), měření TK a 
glykémie provádí zdravotní 
sestra Jana Janečková, dále 
máme i Bio V lampu, kterou 
sestra provádí ozařování boles-

tivých míst. Rekreační pobyt 
pro seniory jsme měli týdenní 
a to v Rokytnici nad Jizerou v 
chatě Lenoch a v počtu členů 
45. Na této rekreaci se též měří 
glykémie u diabetiků a měří TK 
a dále zdravotní sestra ozařuje 
Bio V lampou.
Po stránce vzdělávací se pro-
vádí přednášky se zdravotní 
tématikou z důvodu předchá-
zení různých stavů onemoc-
nění. Přednášky jsme měli o 
diabetické noze, kterou nám 
přednášel MUDr. Ondráček, 
diabetolog z Jičína. Pro slucho-
vě postižené, nám přednášel 
MUDr. Novotný z nemocnice 
Jičín. Dále o ledvinové a jaterní 
nemoci nám přednášela MUDr. 
Šolcová z Jičína. Velice pou-
tavě nám přednášel MUDr. 
Jiří Šulc z nemocnice Jičín o 
POHOTOVOSTI, která byla 
v Nové Pace zrušena. Spolu 
s posádkou nám ukázali, co 
všechno vozí záchraná lékařská 
služba a s ukázkou použití no-
vých pomůcek, které na místě 
používají. 
Máme i právní poradnu, na 
kterou se mohou obrátit všich-
ni občané s jakoukoliv radou: 
rodinná práva, sociální právo, 
stavební, pracovní atd. Vše 
provádí JUDr. Čepelka. 
Pokladní zprávu přečetla po-
kladní paní Mládková. Rozpo-
čet na rok 2006 byl přednesen 
předsedou Šulcem, a to ve výši 
150 000 Kč . Kulturní činnost 
na rok 2006 přednesl kulturní 
pan Bohumil Hamáček.
Půjčovnu kompenzačních po-
můcek provádíme rovněž 12 
let. Vzhledem k tomu, že jsme 
měli kompenzační pomůcky 
starší a darované, tak jsme 
museli opravit a dokoupit co 
se nedalo už opravit. Byly to 
postele, chodičky, nástavce 
WC a WC přenosné. Nejvíce 
nás zatěžuje plyn, elektrika, 
protože v těchto prostorách se 
musí svítit i ve dne. 
Mrzí nás velice, že z vedení 
MěÚ Nová Paka se nedosta-
vili na naše jednání, i když 
byli pozváni písemně i ústně, 
což se nedá říci o vedení obce 
Stará Paka. 
Vloni se dostavila paní Věra 
Hlostová a letos pan starosta 
Hradecký. 
Proč jsme zvali představitelé 
obce Stará Paka? Staropackých 
členů je dost. 

Vážení občané:
Musím touto cestou upozornit 
všechny občany Nové Paky a 
okolních obcí, že se rozšiřují 
pomluvy o naši organizaci a 
to, že naše organizace přestala 
sbírat humanitární sběr pro di-
akonii Broumov a jiné. Takže 
jako předseda musím upozornit 
na lži, které dělají lidé, kteří 

SPOLEČENSTVÍ ZDRAVOTNĚ POSTIŽENÝCH NOVÁ PAKA
nepřejí naši organizaci. V 
případě informace volejte tel. 
493722397 nebo na internetu 
www.sweb.cz/szp.novapaka 
nebo informační skříňku v 
ulici Legií 268.

Za organizaci SZP 
Šulc Miroslav

Statutární zástupce



17



18

VÝVOZ JÍMEK, SEPTIKŮ
IFA W50 obsah 4,8m³
TATRA 148 obsah 10 m3

ČIŠTĚNÍ, FRÉZOVÁNÍ 
ODPADNÍHO 
POTRUBÍ
ROTHENBERGER - 
čistička potrubí R600
Kontakt:  J. Křížek, 
Nová Paka 1487
tel.: 603 715 355, 608 870 327

DDM na červen
3.6. DEN DĚTÍ
Tentokrát budeme slavit svátek dětí ve stylu středověku
Začátek ve 14.00 hodin v areálu DDM
Program: veselé soutěže s dovádění
                potulní kejklíři
                šermířské souboje
                jízda na ponících
                dobová bašta
                večer - živá hudba

12.6. STONOŽKA  V POHYBU
         Srdečně vás zveme na představení tanečních a hudebních 
souborů DDM a jejich hostů
         Program: mažoretky
                         klub scénického tance
                         africký tanec
                         soubor brazilských rytmů
                         módní přehlídka dětí výtvarných kroužků
                         vystoupení hostů z K-klubu Jičín
         Vstupné dobrovolné

Akce GARÁŽ
Začátkem května za mnou přišel Martin Pařízek, nynější ředitel 
MKS, s prosbou, abychom mu s dětmi pomohly barevně oživit 

bílou zeď garáže na dvoře MKS. O pomoc při realizaci jsem po-
žádala oba výtvarné kroužky KREATIVU i s jejich vedoucími 
Álou Končickou a Janou Kavánovou. Zajetím barev jsme se ne-
chaly tak unést, že jsme se vrhly i na smutný šedý sokl u Malého 
sálu MKS. Za pomoc bych ráda poděkovala všem zúčastněným 
dětem:
V. a A. Brendlovým, N Vágenknechtové, T. Slabochové, T. 
Sehnalové, M. Novotné, J. Šmikové, M. Zachové, S. Bekrové a 
nejvytrvalejší S. Sedláčkové, která nás neopustila a setrvala se 
mnou a Álou až do úplného konce. Občerstvením v podobě na-
nuků nás moc mile překvapila maminka Nikolky Vágenknech-
tové.
 Za výtvarné oddělení velké DÍKY – 
 S. Volšičková 
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PŘEDSTAVUJE SE VÁM PŘEDSTAVUJE SE VÁM 

Studentský klub o.s. vznikl z 
iniciativy studentů a studentek 
Gymnázia a Střední odborné 
školy pedagogické v Nové 
Pace již v minulém školním 
roce. Původní počet členů se 
za těch pár pátků zpětinásobil, 
ze zakládajících čtyřech nad-
šenců jich ke dnešnímu dni 
máme již dvacet. Hlavní myš-
lenkou a zároveň také důvo-
dem vzniku tohoto občanské-
ho sdružení je oživení volného 
času studentů a zpříjemnění 
unylých školních dní. Jen má-
lokomu se poštěstí uskutečnit 
své nápady a Studentský klub 
o. s. mu teď nabízí příležitost. 
Hierarchie členů je běžná jako 
u každého občanského sdru-
žení, máme svou předsedkyni 
(studentku druhého ročníku 
čtyřletého gymnázia Kateřinu 
Kotykovou, která byla zvole-
na hlasováním), pokladníka, 
tajemníka i místopředsedu. V 
různých časových intervalech 
se scházíme (většinou o velké 
přestávce nebo odpoledne, v 
našem volném čase) a plánu-
jeme nejrůznější akce. 
V minulém školním roce jsme 
například onu šeď studenstké-
ho života trochu přikrášlili ze-
lenou sportovní či oranžovou 
kulturní barvou. Žáci i učitelé 
porovnali své síly v basket-
balu - a nejdůležitější samo-
zřejmě nebylo zvítězit, ale s 
úsměvem si užít tu uvolněnou 
prima atmosféru a také radost 
ze hry. Nemalý počet studentů 
měl možnost sledovat napína-
vý boj starších chlapců s druž-
stvem našich profesorů, ať už 
jste fandili komukoliv, neboť 
síly těchto týmů - a to nejen v 
basketbale - jsou opravdu vy-
rovnané. Basketbalové odpo-
ledne nebylo tedy jen o sportu 
a zábavě, ale také o utužování 
vztahů mezi kantory a žáky. 
(Mnozí studenti zde naleznou 
hodnotné poznání, to když se 
z přísného zasmušilého učite-
le najednou stane prostě jen 
normální chlap zapálený do 
hry, honící se za míčem, kdesi 
uvnitř stále živící své vlastní 
vnitřní dítě.)
V posledních červnových 
dnech loňského školního roku 

jsme se rozhodli pomoci tro-
chu studenstvu s každoročním 
červnovým či zářijovým pro-
blémem - Bazar učebnic přišel 
vhod snad každému studento-
vi vyššího gymnázia i odborné 
pedagogické školy. Ohlasy na 
tuto akci byly opravdu velice 
pozitivní, proto počítáme s 
Bazarem učebnic jako s ja-
kousi nově zavedenou tradicí 
na naší škole. 
Dalším úrodným polem pů-
sobnosti Studentského klubu 
je časopis Heuréka. Možná, 
že jste o tomto plátku ještě 
neslyšeli, ale do budoucnosti 
určitě počítejte s tím, že se 
tak stane. Heuréka pochází 
z dílny několika literárně 
poblázněných studentů a o 
tom, že se nejedná jen tak o 
nějaký časopis psaný na ko-
leni, svědčí i loňské ocenění 
Nejlepší školní časopis ČR za 
rok 2005. Časopis je dokonce 
registrovaný na Ministerstvu 
kultury ČR a vychází každé tři 
týdny. Letos v červnu úspěšně 
finišuje jeho druhý ročník s 

celkovým počtem dvaadvaceti 
vydaných čísel. Heuréka je 
možnost vyjádřit svůj názor 
nejen pro redaktory, ale také 
pro všechny studenty a pro-
fesory Gymnázia a Střední 
odborné školy pedagogické i 
širokou veřejnost. Kdo se už 
setkání s naším časopisem 
nemůže dočkat, nechť spěchá 
do chodeb našeho školního 
chrámu či Městské knihovny 
v Nové Pace, kde si tento šest-
náctistránkový pohled na svět 
studentskýma očima může 
zakoupit. 
Ještě čerstvé jsou dnes vzpo-
mínky na jednu z našich po-
sledních akcí, kdy se podařilo 
zrealizovat skvělý nápad a na 
šest desítek hravých jedinců 
si legálním způsobem zpří-
jemňovalo přestávky hraním 
piškvorek. Křížky a kolečka 
se pak sice na několik příštích 
týdnů staly tabuizovanými 
slovy, v průběhu Piškvorko-
vého turnaje jste však mohli 
zažít opravdu neopakovatelné 
okamžiky. Nejenže jste mohli 

blíže po-
znat ostatní 
studenty a 
s t u d e n t k y 
naší školy 
zase trochu 
jiným způ-
sobem, ale 
málokdy se 
poštěstí strá-
vit velkou 
přestávku, 
či alespoň 
její část, 

hraním piškvorek s vaším 
třídním panem profesorem, 
což je třeba právě můj případ. 
(Málokomu se také povedlo 
vypadnout z turnaje díky jeho 
milovanému třídnímu otci, ale 
kdo umí, ten umí, to se holt 
musí uznat.) Piškvorkový 
turnaj slavil úspěch ve všech 
směrech, a tím se zapsal do 
dějin Studentského klubu 
jako jedna z nejpovedenějších 
akcí. 
Po ladovské zimě jsme se 
rozhodli trošinku studentům 
a studentkám rozhýbat krev 
v těle a osvěžit jejich ducha 
sportem. Turnaje družstev ve 
florbale, přehazované, fotbale 
či již zmiňovaném basketbale 
se pomalu stávají na naší škole 
tradicí a osvěžují tak sportov-
ního ducha i vztahy v té naší 
„školní komunitě“.
Důležitým oborem naší 
činnosti je také pomoc při 
realizaci projektu Adopce na 
dálku. Osmileté gymnázium, 
čtyřleté gymnázium i Střední 
odborná škola pedagogická 
se totiž spojily a společně 
na dálku adoptovali holčičku 
z Ugandy, která díky naší 
finanční pomoci může chodit 
do školy a právě díky této 
možnosti má naději na lepší 
vyhlídky do budoucnosti než 
velké množství dětí jejího 
věku nejen z Ugandy, ale také 
jiných zemí třetího světa. 
Náplní našeho působení je 
také vyhlašování nejrůz-
nějších soutěží - Soutěží o 
nejlepší návrh obálky Heu-
réky počínaje, přes Nejlepší 
mandalu či Tipovací soutěž 
na výsledky Mistrovství světa 
v ledním hokeji. Doufáme, že 
Studentský klub „vleze pod 
kůži“ našim studentům a i na-
dále jim bude ukazovat barvy 
školního života.
Svou činností se snažíme vlít 
do žil hopsinkovou šťávu nejen 
studentům, ale i profesorům a 
celému našemu okolí, protože 
život ani učení přece není jen 
o povinnostech a práci, jde 
především o to jej užít.

Kateřina Valášková

Studentský klub Gymnázia a Střední odborné školy pedagogické v Nové Pace
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Z HISTORIEZ HISTORIE

Není vždy samozřejmostí, že 
by badatelé a vědci uměli vyjít 
z ulity vědeckých teorií, záhad 
a tajemností a dokázali tuto 
vědu popularizovat a přiblížit  
laické veřejnosti.
Mezi ty, kteří toto umí a dělají, 
patří jistě pan profesor RNDr. 
Ivo Kraus, DrCs., který byl za 
svou popularizační činnost v 
únoru letošního roku oceněn 
udělením Čestné ceny Vojtě-
cha Náprstka.
Pan profesor Kraus přesto, že 
se narodil v Náchodě, v roce 
1936, patří Nové Pace, do níž 
se jeho rodiče brzy po jeho 
narození přestěhovali a on v 
Nové Pace prožil celé dětství 
a mládí. Zde také navštěvoval 
základní školu a studoval na 
gymnáziu, kde fyzika patřila k 
jeho nejoblíbenějším předmě-
tům, takže po maturitě v roce 
1954 počal studovat na Fakultě 
matematicko-fyzikální UK. Z 
oborů, které si mohl vybrat, 
ho nejvíce přitahovala jaderná 
fyzika, ke které si přidal stu-
dium fyziky pevných látek. Po 
ukončení těchto studií se stal 
vysokoškolským pedagogem 
na Fakultě jaderné a fyzikál-
ně-inženýrské ČVUT v Praze, 
kde také dosud přednáší.
Ve své vědecké působnosti 
se sám charakterizoval jako 
experimentální fyzik speciali-
zovaný na průmyslové využití 
difrakce rentgenového záření. 
Je autorem pěti a spoluautorem 
dvou vysokoškolských učebnic 
a monografií, dále spoluauto-
rem samostatných kapitol v 
monografiích vydávaných v 
USA a ve Velké Británii. Je 
také autorem vysokoškolských 
skript z fyziky pevných látek, 
fyziky kovů, krystalografie a 
strukturní rentgenografie.
Doma i v zahraničí publiko-
val pan profesor Kraus velké 
množství původních vědec-
kých prací, je také autorem 
mnoha odborných článků, 
krátkých sdělení popularizují-
cích přírodní a technické vědy 
i se zpracováním výzkumných 
zpráv, hlavně pro průmyslové 
podniky. Jeho odborná před-
nášková činnost na různých 
vědeckých konferencích jistě 
také není zanedbatelná. Na 

Fakultě jaderné fyziky zajišťuje 
výuku v předmětech struktury 
pevných látek a fyziky kovů. 
Přednáší rovněž na univerzitě 
třetího věku. Součástí pracovní 
náplně pana profesora Krause 
je i jeho publikační činnost. 
Od roku 1985 do současné 
doby vydal pět vysoce odbor-
ných publikací v oborech jeho 
bádání.
Jeho vědecká činnost ho do-
vedla ke členství v mnohých 
vědeckých společnostech a 
profesních organizacích tu-
zemských, ale i zahraničních. 
V roce 2000 byl oceněn čest-
ným doktorátem Sibiřské státní 
univerzity v Krasnojarsku, se 
kterou také spolupracuje. O 
uznání jeho vědeckých kvalit 
svědčí jeho členství v různých 
habilitačních komisích a odbor-
ných vědeckých radách vyso-
kých škol, dále v redakčních 
radách odborných časopisů 
i v organizačních výborech 
zahraničních konferencí a 
pozvánky k pracovním nebo 
přednáškových zahraničním 
pobytům.
Popsat plně práci pana profeso-
ra, její výsledky, jeho vědeckou 
angažovanost v plném rozsahu 
by bylo nad možnosti tohoto 
článku. Přes všechnu jeho 
popsanou činnost a pracovní 

nasazení 
si dokázal 
najít čas na 
populariza-
ci této vědy 
a přiblížil ji 
normální-
mu člově-
ku - laiku. 
Mimo již citované odborné 
publikace, jichž je autorem, 
se zájemci mohou seznámit s 
jeho popularizačními pracemi, 
které byly vydány. Jsou to: W. 
C. Roentgen – dědic šťastné 

Udělení Čestné ceny Vojtěcha Náprstka
náhody, Dějiny evropských 
objevů a vynálezů, Dějiny 
technických věd a vynálezů 
v českých zemích, Příběhy 
učených žen. V současné době 
je již v tisku první svazek třídíl-
ného díla „Fyzika v kulturních 
dějinách Evropy“. O články a 
knihy pana profesora je velký 
zájem veřejnosti především 
proto, že poutavě vyprávějí o 
vědeckých objevech, líčí život-
ní příběhy neobyčejných a za-
jímavých lidí, popisují zázemí 
a podmínky, ve kterých žily a 
pracovaly velké osobnosti naší 
i světové vědy.
Pan profesor Kraus sice žije 

v Praze, 
ale na 
Novou 
P a k u 
nezapo-
míná a 
v e l m i 
č a s t o 
s e m 
přijíždí 
se svou 
manžel-
kou za 
příbuz-
nými.
Z á v ě -

rem tohoto povídání pogratu-
lujme panu profesorovi k udě-
lení tak významného ocenění s 
přáním rozsáhlé výzkumné in-
vence ku prospěchu naší české 
vědy a její popularizaci.

vag.
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S L I B Y 
CH Y B Y
Stalin a Sovětský svaz
President Dr.Eduard Beneš se 
po mnichovské zradě 29.9.1938 
začal přiklánět k Sovětskému 
svazu a hledal u něho pomoc. V 
roce 1945 přiznal Ivanu Herbe-
novi, že se mýlil. Svěřil se, že 
má dokumenty o tom, že Sověti 
nás za Mnichova zradili stejně, 
jako Daladier a Chamberlain. 
Vůbec neměli v úmyslu nám 
pomoci. Jejich ochota byla jen 
předstíraná a byl to pouze ob-
vyklý komunistický trik.
Po obsazení Rakouska 
13.3.1938 a Československa 
15.3.1939 německou armá-
dou přišlo na řadu Polsko. 
23.8.1939 uzavřel Stalin s Hit-
lerem pakt o neútočení, který 
podepsali Ribbentrop a Molo-
tov. Německo-sovětský pakt 
měl tajný dodatkový protokol 
o rozdělení východní Evropy 
mezi Německo a SSSR. Ně-
mecký útok na Polsko 1.9.1939 
rozpoutal 2.světovou válku. 
17.9.1939 vtrhla do východ-
ního Polska Rudá armáda. Na 
základě dodatkového protokolu 
ke smlouvě o neútočení zatlači-
li Rusové německá vojska zpět 
na stanovenou demarkační linii 
a uvolnili si cestu k pobaltským 
republikám. 28.9.1939 bylo v 
přátelské smlouvě Sovětského 
svazu a Německa upraveno 
rozdělení Polska a Pobaltí. 
22.6.1941 zaútočila německá 
východní vojska bez vyhlášení 
války na Sovětský svaz po celé 
frontě od Baltu až k Černému 
moři.
Když německé oddíly nalezly v 
roce 1943 v Katyňském lese na 
západ od Smolenska hromadné 
hroby asi se 4000 těly polských 
důstojníků, sváděla to sovětská 
propaganda na Němce. Teprve 
v roce 1990 sovětská vláda při-
znala pravdu a Polsku se omlu-
vila. Na Stalinův pokyn bylo na 
jaře 1940 v Katyni, Charkově 
a Mednoji zmasakrováno na 
15 000 polských důstojníků. 
Většina Poláků z okupované-
ho východu byla Stalinovým 
režimem deportována na Sibiř 
a do Kazachstánu. 
President Beneš věřil, že po 
obsazení pobaltských států 
Litvy, Lotyšska a Estonska, 
východního Polska a Besarabie 
nebude mít SSSR teritoriální 

požadavky ve střední Evropě. 
Byl přesvědčen, že Sověti 
budou se Západem loajálně 
spolupracovat. Představoval 
si, že bude mezi Západem a 
Východem vytvářet atmosféru 
důvěry. Později litoval toho, co 
o Sovětském svazu v roce 1943 
řekl presidentovi Roseweltovi 
v Americe. Československo-
-sovětská smlouva o přátelství, 
vzájemné pomoci a poválečné 
spolupráci byla podepsána v 
Moskvě 12.12.1943. Britská 
vláda, zejména Churchil, byla 
proti uzavření naší spojenecké 
smlouvy s Moskvou, protože 
odporovala dohodě Anglie se 
Sovětským svazem. Proti byla 
i část naší londýnské vlády a 
exilu.
Již na prvním jednání F.D. 
Roosevelta, W. Churchilla a 
J.V.Stalina 28.11.-1.12.1943 
v Teheránu o společné stra-
tegii na evropských bojištích 
Stalin prosadil, že si po válce 
východní část Polska podrží. 
1.8.1944 vypuklo ve Varšavě 
povstání vedené nekomunis-
tickým odbojem. Sovětské 
jednotky stály na předměstí 
Varšavy na druhém břehu 
Visly. Rudá armáda nečinně 
přihlížela bojům, které trvaly 
63 dní. Pak povstalcům došlo 
střelivo a potraviny. Stalin 
odmítl spojeneckým letadlům, 
která přivážela pomoc, přistát 
na letišti a natankovat benzin. 
Letadla se musela vrátit na své 
základny na jihu. Varšavské 
povstání Armii Krajowe bylo 
potlačeno 2.10.1944, střed 
města byl srovnán se zemí a 
mnoho lidí bylo deportováno 
do vyhlazovacích táborů. 
Likvidace nekomunistického 
odboje v Polsku po válce 
umožnila převzetí moci ko-
munisty.
31.8.1944 obsadila Rudá 
armáda Bukurešť. 5.9.1944 
vypověděl Sovětský svaz vál-
ku Bulharsku a obsadil celou 
zemi. Bulhaři i přes nacistický 
nátlak nikdy Sovětům válku 
nevypověděli a po odchodu 
Němců se připojili ke Spo-
jencům. Za podpory řeckých 
komunistických partyzánů se 
Sovětům podařilo rozpoutat v 
Řecku občanskou válku.
Sověti si přáli Evropu rozděle-
nou na dva tábory. Východní 
tábor by pak mohl postupně 
zkomunizovat celý evropský 
kontinent.
V prosinci 1944 se vyhrotila 

situace na Podkarpatské Rusi. 
Generál Nižborský, vyslaný 
londýnskou vládou, formoval 
na Rusi československé voj-
sko. Na zásah Sovětů muselo 
být rozpuštěno. Tamější Ruso-
vé a Ukrajinci mohli vstupovat 
pouze do Rudé armády. Komu-
nistická Rada Podkarpatské 
Rusi, podporovaná Sověty, 
žádala rychlé připojení k Velké 
Ukrajině. Touto podporou byla 
porušena Československo-
-sovětská smlouva z prosince 
1943, která zaručovala ČSR 
předválečné hranice a ne-
vměšování do vnitřních věcí. 
Vládní delegace u Vyšinského 
a Molotova v Moskvě, ani 
telegramy Beneše z Londýna 
do Moskvy nic nevyřešily. 
Po válce 29.6.1945 byla pode-
psána Smlouva o podstoupení 
Podkarpatské Rusi SSSR.
Na Jaltské konferenci 4.-
11.2.1945 se Stalin, Churchill 
a Roosevelt dohodli na uspořá-
dání světa po 2. světové válce. 
Mimo jiné se shodli na rozdě-
lení Německa do čtyř okupač-
ních zón: americké, britské, 
francouzské a sovětské.
Protinacistické povstání v Pra-
ze vypuklo předčasně 5.5.1945. 
Američané, kteří již osvobodili 
západní Čechy a Plzeň, se do-
stali do Rokycan. Na základě 
dohody mocností o linii styku 
sovětských a amerických ar-
mád vojska generála Pattona 
dále za demarkační čáru 
nesměla. Rusové byli ještě v 
Berlíně a Svobodova armáda 
na Moravě. Na volání českého 
rozhlasu o pomoc přispěchali 
do Prahy Ukrajinci z němec-
kých jednotek - Vlasovci.
Němci měli v Čechách silné po-
zice a boje byly krvavé. Teprve 
po podepsání německé kapitu-
lace v Remeši 8.5.1945 byla 
podepsána dohoda o stažení ně-
meckých jednotek z Prahy mezi 
Vojenským velitelstvím velké 
Prahy, Českou národní radou a 
zplnomocněncem werhmachtu 
generálem Toussaintem. Rudá 
armáda přijela se svými tanky 
až 9.5.1945 ráno. Poslední boje 
probíhaly ještě v prostoru Zlí-
chova a Barandova.
V Pražském povstání zahy-
nulo 1694 Čechů, asi 1000 
Němců, na 300 vlasovců a 30 
Rusů. Část Svobodovy armá-
dy tři dny čekala na nádraží 
ve Valašských Kloboucích, 
aby Prahu osvobodili pouze 
Sověti. Mnoho životů a pa-

mátek mohlo být na konci 
války zachováno. 14.7.1947 
se v Paříži konala konference 
o hospodářské pomoci USA 
poválečné Evropě nazvané 
Marschallův plán. 4.7.1947 
přijala naše vláda jednomysl-
ně účast na jednání. 9.7.1947 
odjela velká vládní delegace v 
čele s Janem Masarykem na po-
zvání do Moskvy. Po příjezdu 
si Stalin zavolal předsedu vlády 
Klementa Gottwalda a sdělil 
mu, že Československo nesmí 
přijmout pozvání na pařížskou 
konferenci. Přijetí Marschallo-
vy pomoci by znamenalo po-
rušení spojeneckých závazků a 
oslabilo by pozici komunistů. 
Delegace přivezla Stalinovi 
dopis od presidenta Beneše, v 
němž vysvětloval, proč je pro 
ČSR nutné se Marschallova 
plánu zúčastnit. Stalin označil 
za cíl sovětské politiky dostat 
Američany z Evropy i z Asie 
a Marschallův plán je tedy v 
rozporu se zájmy Sovětského 
svazu i jeho spojenců. Počítal s 
tím, že oslabená Francie a An-
glie nebudou moci odporovat 
komunisaci Evropy. Stalin dal 
Československé vládě ultimá-
tum: do 11.7. do 4 hod. odpo-
ledne musí odvolat svoji účast 
na pařížské konferenci! Po 
zásahu Stalina naše vláda, za 
nepřítomnosti několika členů, 
10.7. své prvotní rozhodnutí 
jednomyslně zvrátila. 
Po opuštění Kremlu Jan Ma-
saryk prohodil: ,,Finis Bohe-
miae.” Delegace si uvědomila, 
že pro Moskvu je v ČSR mož-
ný jen čistý komunismus. Jak 
mohl dát Beneš souhlas se Sta-
linovým požadavkem? V noci 
na 10.7.1947 dostal president 
silný záchvat mrtvice a byl v 
naprostém bezvědomí, když 
ho v Sezimově Ústí navštívili 
Široký s Klementisem, aby si 
vyžádali jeho podpis. 
Sovětský brutální zásah do 
rozhodování československé 
vlády byl i hrubým zásahem 
do naší státní suverenity. Den 
10. červenec 1947 je po Mni-
chovu rozhodným datem druhé 
Československé katastrofy.

PODKLADEM PRO ZPRACOVÁNÍ 
TÉMATU BYLY POLITICKÉ VZPO-
MÍNKY LADISLAVA KARLA FEIE-
RABENDA.

 Věra Pavlovcová - Šourková 
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středisko Lázně Bělohrad nabízí

uhlí hnědé - ořech 1, ořech 2, kostka - 
třídírna Ledvice
písky, štěrky, kameniva, ozdobný kačírek - 16 druhů
zahrad. substráty, mulčovací kůra,
rašelina - vol. ložené i balené
průmyslová hnojiva - volně ložená i balená
doprava sklápěčková - souprava Tatra 815 + vlek, 
IFA solo
kontejnerové oleje ARAL 
- stáčené - výrazně nižší ceny
nafta motorová - kvalitní minerální 
z českých rafinerií

NOVINKA - ŠTÍPANÉ DŘÍVÍ - NOVINKA

U volně ložených komodit možnost zajištění dopravy, vážení 
na cejchované digitální váze !

Informace
a objednávky:
tel./fax: 493 792 336
e-mail: info@agpjicin.cz
mob.:  737 213 698, 
 737 213 699
http:  www.agpjicin.cz

Velký houslový virtuóz a vy-
nikající pedagog Josef Muzika, 
uznávaný žák houslového gé-
nia Otakara Ševčíka, proslavil i 
město Nová Paka. Prožil v něm 
totiž podzim svého života, a to 
v plné tvůrčí síle. Zajížděli sem 
za ním nadějní mladí houslisté 
i jeho bývalí žáci, dnes již vý-
znamní umělci i pedagogové. 
Mezi nejvýraznější osobnosti 
patří Prof. Antonín Moravec, 
který stál společně s JUDr. 
Jiřím Hendrychem u zrodu 
Houslové soutěže Mistra Jo-
sefa Muziky. 
10. ročník dnes již mezinárod-
ní houslové soutěže O cenu 
Mistra Josefa Muziky a O no-
vopacký achát zaštítil ministr 
kultury České republiky Vítěz-
slav Jandák. Hlavním garantem 
této významné kulturní akce se 
stal ředitel Gymnázia a SOŠPg 
Nová Paka Mgr. Pavel Matě-
jovský, který se zhostil neleh-
kého úkolu obdivuhodně. 
Uznání patří i nevelkému 
týmu pořadatelů v čele s paní 
Ludmilou Krausovou, která 
je duší této soutěže. Vše bylo 
důsledně promyšleno a připra-
veno, včetně působivě vyzdo-

bené auly školy, která dodala 
této významné akci důstojnou 
atmosféru. Proto také ohlas zú-
častněných byl výjimečný. 
Kvalitu hry mladých umělců 
posuzovali vysoce renomova-
ní porotci z České republiky, 
Slovenska, Polska i Německa. 
Je potěšitelné, že zájem o 
tuto prestižní soutěž sílí a že 
přijíždějí začínající umělci 
až z Běloruska, Slovenska a 
Polska. Vítězové jednotlivých 
kategorií byli odměněni Pla-
ketou J. Muziky, novopackým 
achátem, uměleckou plastikou 
skláře Jiřího Ryby, pamětními 
listy a dalšími hodnotnými 
cenami. 
Cenu za nejlépe provedenou 
povinnou skladbu získali ve 
3. kategorii Terezie Vargová 
ze ZUŠ České Budějovice, ve 
4. kategorii Ludmila Pavlová, 
Gymnázium J. Nerudy Praha, 
v 5. kategorii Marie Hujerová 
ze ZUŠ Ostrava-Poruba a v 
6. kategorii Vít Chudý, kon-
zervatoř Pardubice. Absolutní 
vítězkou 10. ročníku se stala 
Marie  Hujerová.
Byl to víkend plný libých tónů, 
které vykouzlí z pouhých čty-

řech strun houslí jen ti, kteří s 
vytrvalostí a uměleckou poko-
rou spějí k vyšším metám. 
Pro město Nová Paka je vel-
kou ctí, že osobnost J. Muziky 

Umění Mistra Josefa Muziky stále živé … 

Zpívající rybky dvakrát stříbrní
Novou Paku v dubnu reprezentovaly děti z pěveckého sboru Zpí-
vající rybky při občanském sdružení Fontána na dvou soutěžních 
přehlídkách. V krajské soutěži v Hradci Králové mezi výběrovými 
sbory a týden nato na Zahradě písní v Praze se umístily vždy ve 
stříbrném pásmu.

zůstává v popředí zájmu a 
že jiskra jeho umění bude i 
nadále svítit na cestu umělec-
kého zrání dalších houslových 
osobností.

Za organizační tým 
PaedDr. Božena Stopková

V květnu je čeká vystoupení v rámci Královéhradeckých slavností 
v Chlumci nad Cidlinou. 
Vyvrcholením sezony bude již 6. Festiválek zpívajících dětí a 
mládeže v Nové Pace 23. – 25. červen. 
Přijedou k nám zpěváci z Jihlavy, Liberce, Lomnice nad Popelkou, 
Mladé Boleslavi, Týnce nad Sázavou a Vsetína. 
Veřejné vystoupení bude v parku u skautské klubovny v sobotu 
24. 6. v 16 hodin. 
Koncem prázdnin čeká Rybky zájezd do Německa, Belgie a 
Anglie.

Milena Čančíková
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Stříbrná medaile pro 
novopacké cukráře
Stalo se již tradicí, aby cukráři 
ze SOU Nová Paka přivezli z 
velkých soutěží vždy nějakou 
medaili.
21. 4. 2006 se v Kongresovém 
centru Aldis Hradec Králové 
konal už XI. ročník národní 
soutěže kuchařského a cuk-
rářského umění s mezinárodní 
účastí a letos poprvé i I. ročník 
Mistrovství republiky kuchařů 
a cukrářů. Již tradičně se do 
soutěže přihlásili učni oboru 
cukrář a letos poprvé i učni 
oboru kuchař-číšník.
Cukráře reprezentovala žáky-
ně III. ročníku Iveta Hanková. 
Pod vedením VUOV Jaroslavy 
Havlové a UOV Aleny Šulcové 
si připravila exponát, jehož 
převážnou část tvořila bílá a 
černá čokoláda a modelovací 
hmota. Pod názvem ,,Jaro-léto-
-podzim-zima - kouzlo a poe-
tika ročních období” vytvořila 
čtyři symbolická vyjádření roč-
ních období. Technicky složitý, 
ručně zhotovený model udivil 
všechny svojí precizností a 
dokonalým estetickým dojmem 
a po zásluze tak získal ve své 
kategorii stříbrnou medaili. 
V silné konkurenci je toto vý-
znamné ocenění důkazem, že 
cukrářské umění v Nové Pace 
si udržuje vysoký standard.
Martina Jalovecká, kuchař-
ka-servírka I. ročníku pod 
vedením UOV Šárky Holišové 
vyjela na soutěž takříkajíc 
sbírat zkušenosti. Soutěžila s 
kolekcí ručně vyřezávaného 
ovoce, kde dominovaly motivy 
starověkého Egypta a ,,Egypt 
– země slunce” byl i v názvu 
soutěžního exponátu. I když to 
bylo první vystoupení kuchařů 
z Nové Paky na tak náročné 
soutěži, dočkali se uznání 
odborné poroty a odvezli si 
ze soutěže i první diplom pro 
svůj obor.
Účast na odborných soutěžích 
je trvalou součástí práce v 
SOU Nová Paka. Žáci i učitelé 
školy si jimi prověřují své do-
vednosti a vědomosti, získávají 
cenné informace o vývojových 
trendech svých oborů a v ne-
poslední řadě svojí účastí a 
svými úspěchy reprezentují a 

propagují svoji školu – SOU 
Nová Paka a v širším pohledu 
i Novou Paku. Za to, že jsou 
reprezentanty úspěšnými, jim 
patří poděkování.

P. J.

Prožili jsme Velikonoce v Belgii
Dívčí pěvecký sbor Amabile z Gymnázia a SOŠPg Nová Paka 
strávil velikonoční čas nejen koncertováním, ale i poznáváním 
tak krásné země, jakou je Belgie.
Za tento jedinečný zájezd patří dík hlavně paní Olze Schmalz-
riedové, bývalé profesorce našeho gymnázia, která žije se svojí 
rodinou v Braine-L´Allend. Tato agilní a nesmírně činorodá žena 
vzbuzující dojem, že nic není nemožné, je předsedkyní Spolku 
krajanů v Bruselu. Potěšila nás také svým kuchařským uměním i 
pohostinností celé své rodiny. Ono pohostit 45 lidí skvělými po-
lévkami, vaflemi s různými ingrediencemi a řadou dalších dobrot 
nezbytných k oslavám Velikonoc, to skutečně zaslouží poklonu! 
Navíc pro nás připravila program, který neměl chybu. 
Nejdříve jsme navštívili impozantně působící památník bitvy 
u Waterloo, uměle navršený kopec, z jehož vrcholu shlíží 
mohutná socha lva. Strmé schody nás na vrcholu odměnily 
úchvatným pohledem do krajiny, což nás inspirovalo k za-
zpívání symbolických písní. Byl to zážitek pro nás i ostatní 
návštěvníky. Zajímavá byla nejen filmová projekce, ale 
i panoramatický obraz bitvy a muzeum figurín. 
Bydleli jsme na internátě Lycéa de Berlaymont. I když jsme byli 
trochu hlučnější díky neustálé potřebě zpívat, budiž nám připoč-
teno, že jsme jako pořádkumilovní Češi nezklamali.
Oboustranným zážitkem bylo večerní vystoupení pro seniorky 
penzionu. Pro ně to bylo pohlazení po duši, pro nás silný pocit, 
že jsme obohatili nejen druhé, ale i sami sebe. 
“Pomlázka se čepejří, paňmáma tomu nevěří …” Náš pan ředitel 
ctil Velikonoční pondělí, a my, Amabilky, bychom díky tomu 
měly být zdravé po celý rok!
Bruggy – Benátky severu – nádhera! Projížďka loďkou po kaná-
lech, krásné počasí, pocit, že se zastavil čas… 
Větrno bylo u moře v Oostende, ale nevadí, bylo tam hezky. 
Mnohé studentky byly u moře poprvé a také poprvé ochutnaly 
plody moře, které nabízelo množství stánků u pobřeží. 
Na návštěvu mateřských škol se studentky připravovaly velmi 
zodpovědně – a sklidily také zasloužený obdiv. Ač jazykově 
handicapované, přesto si svými schopnostmi děti získaly a jistě 
je i obohatily. Poznání, že jsou na tom jako budoucí učitelky moc 
dobře, je povzbuzující. Velmi nás potěšil zájem učitelského sboru 

o možnost konfrontace u nás v Nové Pace. Určitě se v naší škole 
budou cítit dobře.
Brusel nás uchvátil architekturou, zelení a květinovou výzdobou. 
Atomium v plném lesku, a ten výhled! Velkolepá katedrála sv. 
Michaela a sv. Guduly nechala krásně vyznít naše duchovní 
skladby. (pokračování na straně 25)

DEN ZEMĚ – 3. TŘÍDY
V rámci Dne Země se 24. dub-
na 2006 zúčastnila třída 3. a 3.B 
výletu do přírody.
Ráno nám paní učitelka stručně 
řekla, co nás při akci čeká. Poté 
se obě třídy vydaly na cestu. Ta 
vedla kolem rybníka Zaďáku, 
staré školy ve Štikově a koste-
la. Došli jsme až ke Štikovské 
rokli, kde se konají závody v 
autokrosu. Další cesta vedla 
k hotelu, kde nás u ohniště 
čekal odpočinek a svačina. Po 
odpočinku jsme šli ke studánce, 
která se jmenuje Elixír života. 
Společně jsme ji vyčistili od 
spadaného listí, šišek a větví. 
Poté jsme se vrátili zpět k oh-
ništi, kde jsme si i zasoutěžili.
Po krásně stráveném dopoled-
ni nás čekala už jenom cesta 
domů.
Žáci 3. tříd

DEN ZEMĚ – 6. TŘÍDY
Dne 24.4.2006 jsme prožili 
nádherný Den Země spolu s 
paní učitelkou P. Tauchma-
novou, L. Rambouskem a V. 
Kuželem. Naše exkurze byla 
zaměřena na les, myslivost, 
včely, život ve vodě a potápění. 
Hlavním cílem se stal zatope-
ný lom Rumchalpa, kam jsme 
došli přes Studénku. Po cestě 
jsme se dozvěděli spousty za-
jímavých informací o obnově 
lesa, o sázení stromků a péči 
o lesní zvěř. Každého z nás 
zaujalo hnízdo čápa černého, 
které bylo ukryto v koruně 
stromu. Konečně jsme došli 
k zatopenému lomu. Zde jsme 
se seznámili se základy chovu 
včel. Poté jsme vyrazili k vodě. 
Zahlédli jsme štiku a další vod-
ní živočichy. Velmi zajímavé 
bylo poznat potápěčskou vý-
zbroj a výstroj. Někteří si ji na 
suchu též vyzkoušeli.
Ke škole jsme se vrátili okolo 
13. hodiny. Všichni se už moc 
těšíme na další podobnou akci. 
B. Maternová 6.B
(pokračování na další straně)

DEN ZEMĚ
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DEN ZEMĚ – 8. TŘÍDY
Dne 24. dubna 2006 proběhl na 
ZŠ Husitské v Nové Pace Den 
Země. My z osmých tříd jsme 
poznávali ekosystémy spojené 
s vodou v okolí Nové Paky. 
Naším doprovodem byli Mgr. 
Šárka Nožičková a Mgr. Jiří 
Zahradník.
Počasí nám přálo. Zrána byla 
trochu zima, ale sluníčko 
nás nezklamalo a pěkně nám 
hřálo.
Naše první cesta vedla k ryb-
níku “Zaďák”. Zde jsme ve 
skupinách pozorovali vodní 
živočichy – například ropuchy 
obecné, vodní plankton a vodo-
měrky. Po krátké zastávce ve 
škole jsme se přesunuli k teni-
sových kurtům. Zde u vyústění 
Brdského potoka jsme hodno-
tili stupeň znečištění. Zápach a 
vzhled hovořily za vše! U bý-
valé ČOV u hokejové haly jsme 
se poučili o principech čistění 
odpadních vod a zároveň pro-
cvičili přenášení raněného. U 
rybníka Fařina jsme po krátké 
svačince změřili délku hráze 
pomocí provázku. Spolužáci 
z druhé osmé třídy se soustře-
dili na zjištění průtoku vody v 
korytě pod hrází rybníka. Ná-

sledně jsme se okolo rybníka 
Anna přesunuli ke studánkám, 
kde jsme určovali hodnotu pH, 
teplotu a průtok vody. 
Spolupráci v rámci tříd jsme si 
potrénovali při měření délky 
meandru. Tuto hodnotu jsme 
potom porovnávali s přímou 
vzdáleností.
Na Poštmistrově kopci, po 
úmorném výstupu, jsme s 
pomocí mapy určovali nad-
mořskou výšku a zopakovali 
pojmy jako např.: rozvodí, 
povodí, úmoří.
Exkurze do okolí Nové Paky 
se vydařila a všem se líbila. 
Možná až na některé výjimky 
– když si například místo na 
lavičku sedli přímo do mra-
veniště...

S. Malínská 
a J. Dytrychová 8.B
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Muzeum hudebních nástrojů v secesním domě obohatilo naše 
znalosti, což bylo umocněno i systémem hudebního kontaktu s 
jednotlivými artefakty pomocí sluchátek. I přes veliké fyzické 
vypětí jsme dokázaly, že víme, co je to “umělecká čest”. Zpívaly 
jsme v Pražském domě našim krajanům a jejich hostům, a to z 
celého srdce. Koncertovalo se nám v tom krásném prostředí hezky 
a cítily jsme blízkost našich posluchačů. To ostatně potvrzovaly 
i křišťálky v očích při společném zpívání národních písní. Po 
koncertě bylo příjemné popovídat si i občerstvit se mnohými 
dobrůtkami. Díky vám všem, krajané! Mini Evropa je jedinečná 
a moc nás zaujala, a pak už relaxace v aquaparku Océade, co 
lepšího si přát? Poslední zastávkou byl Evropský parlament. 
Setkání s europoslankyní a jejími asistenty v nás zanechalo smí-
šené pocity. Otázky i postoje našich studentek ale dotvrzovaly 
to, že mají jasnou představu o svém budoucím životě a že jsou 
na dobré cestě, aby se z nich staly nejen kvalitní učitelky, ale i 
zodpovědné hospodyňky. 
Program byl nabitý k prasknutí, ale díky dokonalé přípravě “naší 
Olinky” přinesl to, co bylo plánováno – velké obohacení. Zažili 
jsme úžasné chvíle, a tím i posílili národní sebevědomí. Vždyť 
každý národ a jeho kultura jsou jedinečné. Ale jen poznávání a 
úcta k tradicím ostatních národů pomohou k růstu nás samých. 
  Božena Stopková

Indiánská kmotřička
Indiánskou kmotřičkou se stalo Střední odborné učiliště na 
Masarykově náměstí v Nové Pace. Ve čtvrtek 20.4. se zde 
konala beseda s peruánským indiánem Vladym, který studen-
tům vyprávěl o nelehkém životě původních obyvatel v Peru. 
Ti stále žijí vysoko v horách velmi tradičním způsobem – bez 
elektřiny, vody, mobilních telefonů, počítačů či aut, ve velmi 
úzkém spojení s přírodou. Téměř nepoužívají peníze, neboť 
zde stále platí princip “vzájemné sousedské pomoci”. Děti od 
8 let většinou již pomáhají rodině starat se o stáda ovcí a lam a 
především z finančních důvodů se nemohou dále vzdělávat. 
Vlady je jedním ze spolupracovníků PhDr. Olgy Vilímkové, 
která v Peru rok působila jako učitelka a na základě této zku-
šenosti založila Nadační fond Inka. Jeho cílem je umožnit pe-
ruánským dětem přístup ke vzdělání. Pomoc probíhá formou 
kmotrovství, kdy český kmotr posílá příspěvek na podporu 
konkrétního dítěte, nebo jako v tomto případě celé škole.
Besedu, které se v tělocvičně školy zúčastnilo více než 140 
žáků, uvedla iniciátorka spolupráce Mgr. Daniela Vítová.  Byl 
promítnut film o putování po Peru s komentářem jeho účast-
nice a také kmotry indiánských dětí PhDr. Ilony Maštalové. 
Následovala diskuse s peruánským studentem Vladym, který 
se dostavil v tradičním ponchu a se svým typickým upřímným 
úsměvem odpovídal na  dotazy učňů.
Iniciátoři akce souhlasili s návrhem, že SOU  podpoří vyso-
kohorskou školičku v oblasti Aucebaurba 110km od Cuzca  
se 40 žáčky ve věku 6-10 let. Za pouhých 20 Kč z kasičky 
většiny studentů SOU a přispění pedagogického sboru budou 
v Peru nakoupeny mimo jiné základní školní potřeby, které  
indiánské děti potřebují na celý rok - na 1 žáka 5 sešitů, 2 
tužky a krabička pastelek.
Dívky 1.a 2.ročníku oboru Krejčí šijí první dárečky, které spolu 
s finanční podporou poputují k indiánským dětem ještě v tomto 
školním roce ( v Peru trvá od března do prosince).
Celá akce se setkala se sympatickým ohlasem jak mezi žáky,tak 
i mezi pedagogy školy a všichni zúčastnění věří, že byl učiněn 
první krůček ke krásnému přátelství na dálku s indiánskými 
dětmi žijícími “na druhém konci světa” v dalekém Peru.

D.V.

LEIPZIG 
18.4. - 1.5. 2006

SOU Nová Paka 
– GTB Schkeuditz

Projekt Socrates
Náš zájezd začíná dne 18. dub-
na 2006, sraz je prý ve čtvrt na 
osm, vstávám o hodinu dřív, 
nevidím, nevnímám, spím. 
S velkou slávou dorazím ke 
škole - samozřejmě pozdě, 
ale nakonec odjíždíme až o 
hodinu později, čili ve čtvrt 
na devět, takže se nic neděje. 
Odjíždíme s dobrou náladou, 
zvlášť když za okny našeho 
„ústavu“ vidíme ospalé spolu-
žáky právě studující účetnictví 
(!)... a my jej neuvidíme 14 
dní...ČTRNÁCT!!! Už ta 
představa mě vynáší do oblak. 
Cestujeme v pohodě, bavíme 
se, jíme a přemýšlíme, jak se 
asi v té cizině domluvíme-ně-
mecky...a já se učím anglicky, 
chjooo. Cvičíme přehlasovaná 
písmena. „Pusu dáš na U a ři-
káš I, chápeš?“ „NE“!...docela 
se u toho bavíme. Cesta utí-
ká...míjíme Bezděz..najednou 
jsme v Hřensku, po povodni 
ani památka, celník prochází 
autobus, kouká divně...NA 
MĚ!! Nedivím se. Kolem třetí 
hodiny se dostáváme ke škole 
našich německých kamará-
dů. My koukáme na ně, oni 
na nás..hmm, tak tohle bude 
mazec. Posadí nás do jídelny, 
proběhne nějaké jídlo, pití, 
dárečky, uvítání, seznámení 

- nekoukáme o nic líp než 
při příjezdu, ale neva. Zase 
se pěkně rozloučíme a jedeme 
se ubytovat - tam samozřejmě 
proběhne bitka o pokoje, až 
nakonec na chodbě stojíme 
my čtyři (já, Dáša, Péťa a Pája) 
samy a koukáme s otevřenou 
pusou (tak to byla rychlost), 
v rukou zavazadla, v hlavě 
zmatek a v puse polohlasem 
LEHČÍ nadávky. Přeci jen 
se nakonec ubytujeme, to dá 
rozum. Zbytek odpoledne zů-
stává volný, jsme jen rády.
Je středa 19. 4. vstáváme v 
sedm, v půl osmé odchod 
na snídani, pochodujeme, 
nevnímáme, první noc nám 
dala zabrat. Čeká nás výborná 
snídaně a po ní výlet do Dráž-
ďan (asi 120 km od Lipska), 
procházíme všechny památ-
ky, Elke nám o nich vypráví, 
pohoda, navštívíme Zwinger, 
kostel Panny Marie, různá 
náměstí, stavby, kostely, chrá-
my...Máme rozchod, jdeme na 
kávu..“Jak se německy řekne:
“chtěly bychom čtyři kávy, 
prosím?“..hmm, nevím. Na-
konec si objednáme, ale kafí 
máme šest, no jo no. V jednu 
vyčkáme snad nekonečnou 
frontu do kostela Panny Ma-
rie, ale stojí to zato, je opravdu 
nádherný. Poté se pomalu za-
čneme blížit k HauptBahnhof 
Dresden, kolem mraky ob-
chodů, obchoďáků - máme oči 
navrch hlavy, dostáváme roz-
chod - sraz je na nádraží (no 
a to je kde?)..prý pořád rovně. 
Vejdeme do prvního ob-

choďáku-tisíce lidí, obchodů, 
kaváren..no ježiš..než se zori-
entujeme, musíme se pomalu 
vracet na to nádraží. Ženeme 
jako blázni doufajíce, že jde-
me správně, a přemýšlíme, jak 
se Němců když tak zeptat na 
cestu. Najdeme to! Jsme dob-
ré. Od čtvrtka začínáme chodit 
na praxi-rozdělené do skupin 
po sedmi, seznámíme se blíže 
s Němkami a máme začít šít 
(COŽE?!?!?ŠÍT??..tak to ne-
vyjde, já to umím jen dopředu. 
Prý to stačí. Po obědě máme 
audienci u pana starosty na 
radnici ve Schkeuditz, on sám 
projekt SOCRATES podporu-
je, přeje nám příjemný pobyt, 
prohlížíme si město - městeč-
ko, až se dostaneme ke kapli, 
ve které se v dnešní době ko-
nají různé výstavy moderního 
umění..dávají nám do ruky 
jakési pruty, nechápavě na 
ně koukáme, co s tím? Aha, 
budeme plést košíky..zprvu se 

to zdá nemožné, ale všechny 
to začne bavit a pleteme jak o 
závod. Jééé, to je pěkné.
V pátek, sobotu i neděli jede-
me na výlet do Lipska - zase 
nás čekají památky - Chrám 
Svatého Tomáše, J. S. Bach, 
nejvyšší německý správní 
soud, Lipská universita - na 
ní „socha“ Lenina, obrovský 
mrakodrap ve tvaru otevřené 
knihy, jdeme na prý nejlepší 
zmrzku v celém Lipsku, dáme 
si pohár, to co přinesou nám 
vyrazí dech, tak tohle asi fakt 
nesníme..ale bylo to opravdu 
vynikající. Projdeme si také 
letiště, závodíme po runwayi, 
autobusem se dostaneme k 
památníku bitvy Tří císařů-
-monumentální stavba, čeká 
nás 400 schodů (já jedu s 
Pájou za euro výtahem). Ce-
lodenní výlet v lipské ZOO, je 
opravdu moc pěkná, nádherná 
spokojená (snad) zvířata, 

pokračování na další straně

Velikonoce v Belgii . . .
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Nádherné jarní počasí rámo-
valo druhý květnový víkend 
úspěšnou Májovou výstavu 
domácího zvířectva, kterou 
uspořádala k plné spokojenos-
ti návštěvníků ve svém areálu 
u železničního nádraží novo-
packá organizace Českého 
svazu chovatelů. Veterinární 
opatření, související s výsky-
tem ptačí chřipky na našem 
území, nedovolila tentokráte 
vystavovat drůbež. Tři holubi  
byli tentokráte pouze cenou do 
tradiční bohaté tomboly.
Přes šest set návštěvníků si 
prohlíželo chovatelské úspě-
chy šestapadesáti chovatelů 
z poměrně široké oblasti, 
kteří se zde prezentovali se 
331 králíky nejrozšířenějších 
ušlechtilých plemen. ”Tato 
výstava patří v naší republice 
mezi ty větší”, řekl nám velmi 
úspěšný chovatel černých Ně-
meckých obrovitých strakáčů 
Pavel Tůma, který je zároveň 
předsedou klubu tohoto králi-
čího plemene v České repub-
lice, a dodal: “Samozřejmě se 
nedá srovnat s celoněmeckou 
výstavou králíků, kterou jsem 
viděl letos v Norimberku. Na 
této největší evropské výstavě 
bylo v halách k vidění 32 000 
králíků všech možných ple-
men. Samozřejmě jsem zdaleka 
všechny neviděl” .
Mezi návštěvníky Májové vý-
stavy byl velký zájem o odkou-
pení vystavovaných krasavců, 
kterými si lidé vylepšují své 
domácí chovy. Do konce vý-

stavy mělo hodně králíků svého 
majitele. Ti za jednoho králíka 
zaplatili od 300 do 500 Kč. 
O krátkém pobytu některých 
exemplářů na výstavě svědči-
ly v sobotu dopoledne pouze 
vizitky na prázdných klecích, 

Přes tři stovky králíků na novopacké Majové výstavě
které označovaly data svého 
bývalého obyvatele a jméno 
vystavovatele. 
V prvém poschodí budovy 
areálu obdivovali návštěvníci 
klece s okrasným ptactvem a 
v několika akváriích i rybičky. 

Zde měli vystavovatelé raritu v 
podobě nejmenší vodní želvy, 
Klapavky Pensylvánské, měřící 
jen několik centimetrů. Zauja-
la i expozice včelařů základní 
organizace Nová Paka. V úlu 
z plexiskla mohli návštěvníci 
sledovat, jak pilné včelky snáší 
med do plástů. Mezi hemžením 
včel byla k vidění, na hlavičce 
červeně označená, královna. 
Někteří návštěvníci si odsud 
odnesli domu lahodnou me-
dovinu. Velký zájem vzbudil 
metrákový velký plemenný 
beran plemena Club Forest li-
nie Belier z brdské farmy Agro-
chovu Stará Paka. Pro děti byla 
zpestřením projížďka po areálu 
na poníku. V pátek před otevře-
ním výstavy čtyřčlenná porota 
posuzovatelů králíků složená z 
pánů Pavelky, Kalouse, Vacka 
a Charváta udělila nejlepším 
chovatelům celkem 20 oceně-
ní za jednotlivé kusy nebo celé 
kolekce. Této pocty se dostalo i 
novopackým chovatelům Pav-
lu Tůmovi za chov Německého 
obrovitého strakáče černého, 
Jiřímu Antošovi za kolekci 
Velkého světlého stříbřitého 
a Miroslavu Adamcovi st. Za 
Českého luštiče. 
Za výstavou, která proběhla 
ke spokojenosti návštěvníků, 
je skryta dobrovolná a obětavá 
práce členů místního svazu 
chovatelů, kteří v tomto areálu 
a nejen při instalaci výstavy, 
odpracovali velké množství 
hodin. 

Míla Pour

obrovské výběhy..To slůně 
bylo nejkrásnější. Navečer 
malujeme barvami na hedvábí 
- pro nás samotné i jako dárky 
pro Němky. Večer na terase 
místo večeře grilujeme, dost 
dobrá véča. 
V dalších dnech chodíme do 
školy, šijeme na praxi (JÁ 
NE, HEČ) a seznamujeme se 
s divadelnicí Marianne a diva-
dlem, které pro nás vymyslela 
na závěr našeho pobytu. Od-
poledne se buď opalujeme, 
nebo jdeme na kuželky, další 
večer na exkurzi do tiskárny, 
velmi zajímavé. Program je 
opravdu nabitý - je to super, 
ale už nemůžeme. Ve čtvrtek 
proběhne generálka UV-diva-
dla, no tak to bude asi velká 

legrace, smějeme se, děláme 
si ze sebe srandu a blbosti a 
v pátek to máme hrát na čisto, 
ještě že nám některým nejsou 
vidět “ksichty”- ehm pardon, 
obličeje. Odpoledne jedeme 
opět do Lipska, projdeme 
celou lipskou operu - doslova 
od podlahy. Zkusíme si i pár 
baletních figur, je to docela 
náročné a to baletky cvičí 
osm hodin denně - k tomu 
váží pouze 40 kg, nechápeme. 

Vyjedeme ještě výtahem na 
Uni riese- building a kocháme 
se, tedy kochaly bychom se, 
kdyby nepršelo a nebyla mlha 
(větru dešti neporučíš). Poté 
se opět všechny rozprchneme 
a doutrácíme poslední eura.
V pátek proběhne premiéra 
našeho divadla, které jsme 
cvičily společně s německý-
mi kámoškami, je to docela 
dobré - vždy může být hůř, 
odhodíme masky a upalujeme 

na oběd. Je samozřejmě opět 
výborný, ale nějak vázne v 
krku, když víme, že po něm 
jedeme domů. Loučíme se s 
Němkami, se kterými jsme se 
docela dobře skamarádily (PE-
TRRRRRA), dostáváme plno 
dárků, fotíme se, ještě stále 
se smějeme, některé z nás už 
ale pláčou..odjíždíme..nechtě-
jí nás pustit, stojí uprostřed 
silnice a chtějí bránit našemu 
odjezdu snad vlastním tělem... 
Přece jen odjíždíme...mává-
me jako o život, v autobuse 
ticho...přeci jen jsme se měly 
s holkama rády, nikomu už do 
smíchu moc není... 
VRÁTÍME SE SEM JEŠTĚ 
NĚKDY? SNAD............DAN-
KE SCHÖN, DAS WAR SU-
PER!!!!!      

Petra Fišarová

dokončení z minulé strany
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GALERIE AURUMGALERIE AURUM

Výstava obrazů Gabriely Čapounové
Od 6. května 2006 do konce 
června vystavuje v novopacké 
galerii AURUM mladá a podi-
vuhodně talentovaná malířka 
z Mlázovic. Je třeba zdůraznit, 
že se jedná o její vůbec první 
autorskou výstavu, což ale 
naprosto nesnižuje její kre-
dit. Naopak! Prostřednictvím 
snivých, až surrealisticky ta-
jemných obrazů dává autorka 
nahlédnout do svého citlivého 
nitra. Je s podivem, že vytříbe-
ný styl se vymyká kritice, jak-
koli není výsledkem hlubšího 
uměleckého vzdělání. Maluje 
intuitivně, klade na svá plátna 
nejrůznější symboly a vytváří 
tak vlastně samostatné příběhy. 
Ty by ovšem nikdy nevznikly 
bez širokého nadhledu napříč 
filosofickými a náboženskými 
směry. Přiznávám, cítím jem-
ný údiv. O celých dvacet let 
dřív dospívá k poznáním, jež 
já objevil na prahu padesátin. 
Povoláním sociální pracov-
nice v mlázovickém domově 
důchodců, matka dvou dětí, 
manželka tolerantního Honzy.
 O životě jsme si povídali v 
jedné bělohradské hospůdce.
Čermák: Gábino, co pova-
žuješ při malování za nejpod-
statnější?
Čapounová: Já si myslím, že je 
to spontánnost! Ale absolutně 
ve všem! Každý máme nějaký 
způsob sebevyjadřování, zraje-
me k tomu. Já třeba ze začátku, 
když to vezmu po časové ose 
tak nějaké čtyři roky zpátky,  
jsem se do toho fakt docela 
kousla. Bojím se použít slovo 
mystika, ono to může být za-
vádějící, říkejme tomu raději 
probouzení. My všichni jsme 
zrozeni jako dokonalí. Dokona-
lost nám byla na počátku dána 
do vínku všem, akorát někdo 
je probuzenější než ti druzí... 
Jeden můj kamarád mě zasvětil 
do tajů tibetského budhismu, to 
byla pro mě neskutečná pecka, 
to jsem malovala takové ty 
malé destičky, co jsou vysta-
vené ve vitrínách tvé galerie. 
To šlo prostě samo.
Představ si, připravíš barvy, už 
jenom tím se dostávám do ně-
jaké nálady a malování jde tou 
nenásilnou cestou samo... Příští 
den se na obrázek podívám a 

cítím ty detaily! Okamžitě vím, 
kde mám přidat, kde modelovat 
klíční kost... Má kamarádka učí 
na umělecké škole a ta právě 
říkala, prosím tě, jak můžeš na-
malovat člověka, když jsi nikdy 
nestudovala lidské tělo? Ale to 
přece lze! To moje malování, to 
je stav meditace. Maluju, exis-
tuju, ale přitom jsem v úplně 
jiné dimenzi!
Taky mě silně ovlivňuje hudba, 
znáš ten pocit, když tě nějaký 
motiv rozezní až tak, že vní-
máš úplně celým tělem! Tohle 
propojení s hudbou je něco 
úžasného!
Nebo nechám obrázky dva tři 
dny ležet a pak o ně jenom 
jakoby letmo zavadím pohle-
dem a najednou tam ten pohyb 
vidím a najednou vím, tak tohle 
musím potlačit, tady to musí 
být víc vystouplé...
Čermák: Co různé techniky? 
S tím jsi neměla problém?
Čapounová: Ne, nikdy. 
Abych řekla pravdu, já si to 
nepamatuju. Já k tomu odjak-
živa přistupovala jako že je 
to samozřejmá věc, nehledala 
jsem v tom problém. Ono totiž 
čím víc o tom přemýšlíš, tím 
větší problém si vytváříš. Jsem 
třeba nesmírně ráda, že nemám 
v tomhle směru žádnou školu, 
protože já jsem člověk s osu-

dovým číslem pět, to je ma-
ximální otevřenost, schopnost 
přijímat informace, a já vím, že 
by mě to ohraničilo. Třeba bych 
inklinovala k nějakému směru 
a už by mě to moje podvědo-
mí nebylo schopno pustit dál. 
Kdežto já si maluju absolutně 
spontánním způsobem. Nechci 
v ničem hledat nějaké násilí, ale 
tím myslím, že nechci na věci 
tlačit, nechávám je plynout 
samovolně... dokonce si mys-
lím, že je to jeden z nejrych-
lejších způsobů, jak pochopit 

sebe i své okolí.
Čermák: A co 
tvoje práce? Je-
den by si myslel, 
že domov dů-
chodců není příliš 
optimistické pro-
středí...
Čapounová: Já 
se vždycky těším 
do práce! Mám 
úžasnou práci, já 
tam mám ty svoje 
lidičky a ti jsou k 
nezaplacení! Jsem 
s nimi ráda od rána 
do večera! Fakt!

Mohu potvrdit. 
Jedno z našich 
dalších setkání 
proběhlo přímo v 
domově důchodců 
v Mlázovicích. To 
už jsem měl pocit, 

že Gábinu znám odjakživa, 
jsme vyladěni do stejných 
tónů a oběma nám je společná 
komunikativnost a otevřenost. 
Fascinovalo mě, jak Gábina 
naprosto samozřejmě a přitom 
s úctou říká svým stařenkám 
a stařečkům křestními jmény, 
vtipkuje s nimi a oni ji očividně 
milují jako slunce. Šířit kolem 
sebe pozitivní energii pro ni 
totiž není jenom pouhá práce, 
ale celoživotní poslání.

MUDr. Vratislav Čermák
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114 let sokolských 
sletů 
Tradice sokolských sletů sahá 
až do předminulého století a 
nemá ve světě obdoby. Tato 
slavnostní shromáždění so-
kolstva bývala a v současné 
době opět jsou vrcholením 
a přehlídkou růstu a vývoje 
jeho vnitřní kvality po stránce 
tělocvičné, kulturně vzdělávací 
i organizační. Slety vzbuzovaly 
radost i hrdost u statisíců cvi-
čenců i činovníků, kteří svou 
nadšenou prací k jejich úspěchu 
přispívali. Novopačtí sokolové 
mohou být hrdi na to, že jejich 
Tělocvičná jednota, která byla 
ustavena v našem městě v roce 
1862 jako jedna z prvních sed-
mi jednot, které byly v tomto 
roce v Čechách založeny, ne-
chyběla od jeho vzniku ani na 
jednom tomto velkém svátku 
sokolstva. První slety se ne-
konaly pravidelně a neměly 
ani stálou cvičební plochu. 
Ten první byl uspořádán 20 
let po vzniku Sokola. Druhý 
slet byl uspořádán až o devět 
let později, v době Všeobecné 
zemské jubilejní výstavy v 
Praze. Další slety až do roku 
1912 měly střídavou přestávku 
čtyř až šesti let. Sletovou sérii 
potom přerušila 1. světová vál-
ka, takže VII. slet v roce 1920 
byl již shromážděním sokolů 
ve svobodném Českosloven-
sku. Další tři slety, až do roku 
1938, již měly pravidelný cyk-
lus šesti let. Potom nastalo opět 
desetileté přerušení vlivem 2. 
světové války. Poslední, před 
šestačtyřicetiletou nucenou 
odmlkou, byl XI. slet v roce 
1948, konající se po čistkách v 
řadách činovníků ve velmi na-
pjaté atmosféře. Do tohoto roku 
se rozsah sletu, počet cvičenců 
i diváků stále zvětšoval.
V nové éře - po sametové 
revoluci, kdy tradice sletů 
byla obnovena i s tradicemi 
vlastního sokola, mohli vidět 
přátelé hromadných vystoupe-
ní dva slety - v roce 1994 a ten 
poslední v roce 2000. 
I. Všesokolský slet - 1882
První sokolský slet se konal 
dvacet let po vzniku Soko-
la, v červnu roku 1882. Ve 
slavnostním průvodu prošlo 
vyzdobenou Prahou 1082 
sokolů. Hromadné cvičení 
předvedlo na cvičební ploše 
na Střeleckém ostrově 700 

jednotně oblečených cvičen-
ců, kterým velel z náčelnického 
můstku sám zakladatel Sokola, 
Dr.Miroslav Tyrš. Na vysoké 
úrovni potom ještě vystoupilo 
40 družstev na nářadí, sveze-
ného z pražských sokoloven a 
škol. Večer se konaly besedy a 
veselice.Ohlas prvního velké-
ho vystoupení sokolstva byl 
mimořádný. Mezi cvičenci ze 
76 jednot Čech a Moravy, ale 
také z Lublaně, Záhřebu a z 
USA nechyběli ani novopačtí 
sokolové. Ti využili své návště-
vy na tomto svátku a Dr. Miro-
slavu Tyršovi věnovali vkusný 
diplom čestného členství no-

vopacké Tělocvičné jednoty. 
II. Všesokolský slet – 1891
Tento slet se konal v Královské 
oboře ve Stromovce ve dnech 
Jubilejní výstavy, na které měl 
Sokol též svou expozici. Kon-
cem června vystoupilo během 
tří dnů ve společných cviče-
ních, tentokráte již za hudeb-
ního doprovodu, 2310 sokolů 
ze 260 jednot. Hromadná vy-
stoupení doplnilo 65 družstev 
v gymnastických závodech. 
Nadšení Pražané sledovali 
průvod tvořený 5600 sokoly. 
Přítomné byly též delegace 
slovanských států a gymnasti 
z Francie. Zúčastněných dva-

ačtyřicet novopackých sokolů 
předalo na expozici sletové 
výstavy slavnostní list.
III. Všesokolský slet - 1895
Konal se poprvé na Letenské 
pláni v době, kdy byla v Praze 
Národopisná výstava. Na té 
měl Sokol také svůj stánek, kde 
vystavoval vzorové zařízení 
tělocvičny. Na slet přijely vý-
pravy cvičenců z Chorvatska, 
Slovinska, Polska, Francie a 
Ameriky. Poprvé se cvičilo na 
letenské pláni. Ve dvou hlav-
ních dnech vystoupilo kromě 
4287 mužů z 346 tělocvičných 
jednot poprvé i 715 dorosten-
ců s tyčemi a sokolská jízda na 
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koních. Na nářadí pak soutěžilo 
439 družstev. V průvodu prošlo 
Prahou 7533 domácích sokolů 
a 1400 zahraničních hostů. 
Novopacké sokoly prezen-
tovaly na III. Všesokolském 
sletu naposledy dvě tělocvičné 
jednoty – původní jednota 
“Lubor”, později přejme-
novaná na “Sokol” a v roce 
1890 nově vzniklá tělocvičná 
jednota “Sokol Tyrš”. Tyto 
jednoty vedle sebe působily 
až do tohoto sletu, po kterém 
se pod hlavičkou Sokola opět 
sloučily. 
IV. Všesokolský slet - 1901
Na letenské pláni vystoupilo 
během tří hlavních sletových 
dnů již 6705 mužů, 1980 do-
rostenců a poprvé v historii 
i 867 žen s kužely. Kromě 
toho byla k vidění i sokolská 
jízda. Všechny skladby již 
byly doprovázeny hudbou. 
Gymnastických závodů se zú-
častnilo 734 družstev. Soutěžili 
též sokolové z Vídně, Francie, 
Polska a Slovinska. Průvodu se 
zúčastnilo 11 000 krojovaných 
sokolů. Konala se též sokolská 
výstava, pro níž plakát vytvořil 
Mikoláš Aleš.
V. Všesokolský slet - 1907
Je považován za první ”velký 
slet”. Trval čtyři týdny, program 
byl rozložen na čtyři červnové 
neděle. Kromě 7600 mužů 
cvičilo též 2500 žen a 2800 
žáků a dorostenců. Vystoupily 
i ženy v moravských krojích. 
Přijely výpravy ze slovanských 
států, ale i z Francie, Ameriky a 
některých velkých evropských 
měst. Byla předvedena sletová 
scéna nazvaná Šachy, znázor-
ňující vítězství Žižky nad Zik-
mundem v r.1422. Průvodu se 
zúčastnilo 12 535 krojovaných 
sokolů a 115 jezdců na koních. 
Uskutečnily se sokolské závo-
dy a poprvé též přebory Ev-
ropské gymnastické federace, 
ze kterých si sokolové odnesli 
prvenství. Účastnilo se 1200 
borců. Jak bylo tehdy chápáno 
spojení tělovýchovy a kultury, 
dokumentuje i výčet dalších 
sletových akcí, jako v době 
sletu uspořádané různé veseli-
ce, regata na Vltavě, ohňostroj 
a slavnostní představení Libuše 
v Národním divadle. Díky ně-
kolikaletému úsilí se v tomto 
roce novopacká Tělocvičná 
jednota Sokol konečně dostala 
pod vlastní střechu. Do soko-
lovny bylo přeneseno nářadí ze 
Střelnice. Cvičení při slavnost-

ním otevření sokolovny spojili 
sokolové se župní zkouškou na 
V. všesokolský slet. Počet čle-
nů v vzrostl na 298, z nichž se 
77 zúčastnilo sletového cvičení 
v Praze. 
VI. Všesokolský slet 1912
Tento slet se vyznačoval pro-
pojením Sokola se Svazem slo-
vanského sokolstva. O nedělích 
po pět týdnů zde cvičilo a zá-
vodilo přes 30 000 sokolů před 
300 000 diváky. Vystoupili zde 
i cvičenci z USA, Francie, ale 
i další cvičenci ze slovanských 
zemí. Scéna Marathón s 1500 
účastníky byla holdem antice 
a velkým povzbuzením pro 
český národ. V tomto roce 
vzpomínal packý Sokol 50 
let svého trvání. V dubnu se 
Nové Pace konal sletový ná-
cvik sokolů župy Krkonošské. 
V našem městě se rovněž 27. 
května konaly župní rozřaďo-
vací závody pro reprezentaci 
župy na VI. sletu.
VII. Všesokolský slet 1920
První poválečný slet se konal 
naposledy na Letenské pláni. 
Sto tisíc cvičenců se zde před-
stavilo půl milionu diváků, 
mezi kterými nechyběl ani 
prezident “Osvoboditel” T. 
G. Masaryk. Poprvé se zde 
konaly také Středoškolské hry 
a vystoupila i československá 
armáda. Vznik Českosloven-
ské republiky oslavili soko-
lové scénou “Stavba sochy 
svobody”. V průvodu prošlo 
Prahou téměř osmdesát tisíc 
sokolů. Poprvé zde zazněl 
pochod Josefa Suka „V nový 
život”.  VII. Všesokolský slet 
byl opět nejdůležitější událostí 
novopackých sokolů. Sletové 
přípravy vyplnily sokolovnu po 
celou prvou polovinu roku. Do 
Prahy odjelo přes dvě stovky 
dospělých borců a dorostenců. 
Vzhledem k tomu, že tento 
slet byl pořádán ještě v době 
nedostatku potravin v důsled-
ku 1. světové války, staraly se 
jednotlivé župy svými polními 
kuchyněmi samy o stravování 
svých členů.
VIII. Všesokolský slet 1926
Tímto sletem začala nová éra 
hromadných cvičení. Poprvé se 
sletiště přeneslo na Strahov s 
tribunami pro 130 000 diváků. 
Konaly se středoškolské hry 
se 15 000 cvičenci, potom dny 
žactva s 12 000 cvičícími. 
Cvičení dorostenců a do-
rostenek se zúčastnilo 25 

000 cvičících, dospělých ze 
13 zemí bylo dokonce přes 
60 000. Samostatná cvičení 
měli i starší muži, vybrané cvi-
čenky na kladinách, čs. vojsko 
a jugoslávská armáda. Celkem 
se zúčastnilo 144 000 cvičen-
ců a v průvodech prošlo Prahou 
81 160 krojovaných účastníků. 
Gymnastických závodů o pře-
bor ČOS a Svazu slovanského 
sokolstva se zúčastnilo 200 
družstev. Uskutečnily se dvě 
sletové scény: „Kde domov 
můj“, vyjadřující lásku k 
mladé republice, a „Slovanské 
bratrstvo“. Při příležitosti sletu 
bylo v novém sídle České obce 
sokolské – Tyršově domě - ote-
vřeno muzeum a odhalena Tyr-
šova socha. Prezident T.G. Ma-
saryk věnoval sokolstvu vlajku. 
Na sletové scéně se skladbou 
“Kde domov můj” se objevili i 
umělci. Na slet poprvé vyjelo z 
novopacké Tělocvičné jednoty, 
spolu s dospělými a dorostem i 
žactvo. Vzhledem k narůstající-
mu počtu novopackých sokolů 
byla pro hromadná vystoupení 
zakoupena a upravena “Vej-
narova” louka, která v dalších 
letech byla přebudována na 
letní cvičiště. 
IX. Všesokolský slet 1932 
Tento slet byl ve znamení stého 
výročí narození dr. Miroslava 
Tyrše a sedmdesátého výročí 
založení Sokola. Hromadná 
cvičení vrcholila sletovou 
scénou “Tyršův sen”. V rámci 
Všesokolského sletu pořádali 
sokolové štafetu, která z devíti 
míst republiky směřovala do 
Prahy. Byly uspořádány rov-
něž zimní hry, gymnastické 
závody, četné kulturní pro-
gramy a sportovní a osvětové 
soutěže. Téměř dvě stě tisíc 
cvičících sokolů a sokolek 
sledovalo přes milion diváků. 
Diváky na chodnících jásavě 
zdravilo ve třech průvodech 
sto tisíc krojovaných sokolů. 
Na IX. Všesokolský slet zval 
návštěvníky plakát vytvořený 

Maxem Švabinským. Novo-
pačtí sokolové vyplnili prvou 
polovinu roku přípravou na IX. 
Všesokolský slet a sedmdesáté 
výročí trvání packé Tělocvičné 
jednoty Sokol. Tato oslava byla 
spojena se župní zkouškou na 
sletová prostná a vyvrcholila 
velmi zdařilým veřejným cvi-
čením. V průvodu se packým 
občanům a návštěvníkům před-
stavilo 210 žáků, 214 žákyň, 27 
dorostenců a 54 dorostenek, 
78 žen a 70 mužů. Při této 
příležitosti byla uspořádána 
výstavka sokolských památek 
V porovnání s minulými slety 
odjel toho roku na sletová cvi-
čení do Prahy největší počet 
packých sokolů. 
X. Všesokolský slet 1938
Tento slet byl již poznamenán 
fašistickou hrozbou. Slavná 
prostná “Přísaha republice” 
složená velkým sokolem, 
cvičitelem, gymnastickým 
reprezentantem a činovníkem 
Františkem Pecháčkem, který 
vzešel z novopackého Sokola, 
cvičilo třicet tisíc mužů najed-
nou. Stejný počet žen předvedl 
jako první velkou choreografii 
originální rej. Všechny průvo-
dy Prahou vyzněly manifes-
tačně pro naši vlast. Prezident 
Eduard Beneš věnoval sokolům 
prapor, na nějž o několik let 
později připjal válečný kříž. 
Přes dva miliony diváků sle-
dovalo vystoupení 350 000 
účastníků. Tento slet povzbu-
zoval národ před nastávajícími 
mnichovskými událostmi. Pačtí 
sokolové a sokolky se zúčast-
nili sletu velkým počtem. Aby 
bylo zachováno toto setkání 
Sokolstva i pro budoucnost, 
pořídili si z něj sokolové úzký 
film, v němž byly plně zachy-
ceny sletové přípravy, odjezd 
i účast novopackých složek na 
pražském sletu. 

M. Pour
(dokončení v příštím čísle)

ilustrační foto
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První květnovou sobotu Velo-
cipéd klub Nová Paka oficiál-
ně zahájil letošní cyklistickou 
sezonu. Mělo se jet na Zvičinu 
a jelo se. Na Zvičině se totiž ko-
nalo setkání cyklistů, turistů a 
běžců, zkrátka všech, kteří mají 
rádi pohyb a zábavu. Krátce 
po 10. hodině jsme vyrazili od 
kašny z novopackého náměstí, 
kde jsme se sešli v relativně 
hojném počtu. Část skupiny 
jela na dobových strojích z éry 
první republiky, aby připomně-
la prehistorické doby bikingu 
a zároveň všechny pozvala na 
akci, která následovala o den 
později.
V neděli byl sraz před hospo-
dou U Lípy. Mělo se jet otví-
rat hospody a jelo se. Během 
0. ročníku vyjížďky nazvané 
Velocipéd “SCHWARZ-
MARSCH” jsme postupně 
dobyli kóty: Lípa, Studénka, 
Přibyslav, koupaliště Pecka, 
stánek U Žirafy, Sokolovna 
Stará Paka, Klepanda a znovu 
Lípa, kde na nás čekalo předání 
pamětních fotografií. 
U lahodného novopackého piva 
zde ještě dlouho probíhala dis-
kuse a závěrečné zhodnocení 
úspěšného cyklo-víkendu. Pe-
dálu zdar!

B+M+Š

Z a h á j e n í  c y k l i s t i c k é  s e z o n y

Velikonoční ohlédnutí
Těsně před Velikonocemi se uskutečnil 2. ročník Velikonočního koulení dvojic na 60 HS v novopacké 
kuželně. Startoval rekordní počet 82 dvojic ve třech kategoriích. Stejně jako vloni, tak i v letošním ročníku 
si ihned po odkoulení lepší z koulející dvojice odvezl krabičku vajec od sponzora MAVE a.s. Jičín. Ta 
se před Velikonocemi hodila. Největší zastoupení (29 dvojic) soutěžilo v kategorii neregistrovaní muži. 
V této kategorii padl i rekord celého turnaje, když dvojice ve složení Jiří Dědina (244) a Milan Rosůlek 
(274) z CEREA Ostroměř srazila celkem 518 kuželek. Výkon Milana Rosůlka  byl i nejlepším výkonem 
jednotlivců, a to i přesto, že v turnaji v kategorii registrovaní muži hráli borci z Náchoda,Vrchlabí, Trutnova, 
Jilemnice i z Nové Paky. 
Neregistrovaní muži:
1. Milan Rosůlek 274  Jiří Dědina 244         CEREA Ostroměř 518
2. Petr Víšek 246  Bohuslav Trejtnar 260 SKP H.Králové 506
3. Roman Abel 230  Lubomír Nekvasil 248 Brada   478
Neregistrované ženy:
1. Krčmaríková 227  Kozariková 188  Jičín   415
2. Jarosl. Nekvasilová 228 Jitka Pristandová 180 Brada   408
3. Helena Málková 213  Dagmar Kroutilová; Silnice Jičín  388
Registrovaní muži:
1. Jaroslav Weihrauch  242 Václav Gottštein 266 TJ Nová Paka  508
2. František Čermák 258  Václav Gottštein 248 TJ Nová Paka  506
3. Josef Antoš 231  Václav Gottštein 252 TJ Nová Paka  483
Smíšená neregistrovaná družstva:
1. Alena Prokopová 201  Jaroslav Prokop 257 SKP H. Králové 458
2. Jarmil Nosek 222  Dagmar Chvojková 218 Šutrman Hořice 438
3. Nataša Beranová 218  Jiří Nedomlel 218 ČSD Trutnov  436
Na turnaji startovala jediná dvojice registrovaných žen. Přijela z Vrchlabí ve složení Hana Kafková 196 a 
Eva Kopecká 233 a s celkem 434 obsadila v kategorii s reg.muži 15. místo.
Od pořadatele turnaje oddílu kuželek TJ Nová Paka získala zvláštní cenu. Pokud máte zájem o podrobné 
výsledky turnaje, podívejte se na webové stránky www.kuzelkynp.wz.cz        -VG-

Již 13. ročník Novopacké 
čtyřiadvacetihodinovky
Již po třinácté odstartuje v so-
botu 26. června v 10.00 hod. na 
autobusovém nádraží v Nové 
Pace “Novopacká cyklistická 
čtyřiadvacetihodinovka”. Star-
tující budou normu 24 hodin 
plnit na tradičním rovinatém 
až mírně zvlněným terénu, z 
Nové Paky přes Starou Paku 
do Roškopova a zpět. Tento 
8.4 km dlouhý okruh, s pouhým 
12 metrovým převýšením, je z 
80% osvětlen. Poslední neděl-
ní půlhodinu budou startující 
dojíždět na malém okruhu o 
délce 220 metrů kolem auto-
busového nádraží. Pořadatelé 
stanovili pro startující i klasi-
fikační limit, pro muže 200 km, 
pro ženy 150 km. Mezi další 
pravidla patří povolení jízdy v 
háku jen pouze mezi účastníky 
závodu. Je povolena technická, 
informační a občerstvovací 
pomoc doprovodu. Vzhledem 
k tomu, že není uzavřena 
doprava na silnici, kde sou-
těž probíhá, musí účastníci 
dodržovat pravidla silničního 
provozu včetně osvětlení kola 
v nočních hodinách. Pořadatelé 
rovněž doporučují cyklistickou 
přilbu a připomínají, že každý 
účastník startuje na vlastní ne-
bezpečí. Soutěžící mají zajištěn 
i lékařský dozor.
Všichni účastníci obdrží 
diplom s uvedeným počtem 
kilometrů a další ceny od 
sponzorů. Rovněž je vypsána 
finanční odměna za překoná-
ní traťového rekordu, který u 
mužů drží Daniel Polman z 
roku 2004 výkonem 719,890 
km a u žen Stanislava Severová 
z Horních Počernic vzdáleností  
318.80 km. Současný mužský 
rekord má vynikající úroveň, 
protože odpovídá téměř rych-
losti 30 km /hod. 
Přihlásit na čtyřiadvacetihodi-
novku se mohou a informace 
získají zájemci u Dr. Tomáše 
Roučky, Kumburská 48, 509 
01 Nová Paka (tel. domů: 493 
721424, zam. 493 722314, 
e-mail:Tomas.Roucka@se-
znam.cz nebo přímo při pre-
zentaci v místě startu do 9.30 
hod., kde také soutěžící složí 
vklad 100 Kč.     

(po)
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NOVOPACKÁ 
ELEKTRA

NABÍZÍME
SERVIS: domácí spotřebiče mimo chlazení
MONTÁŽ: antény, satelity, pozemní digitální vysílání
PRODEJ: klasická elektra, foto, kamery, 
  zahradní technika vč. nářadí
SPLÁTKY: jednodušeji to už nejde
AKCE: VESTAVNÉ SPOTŘEBIČE – sleva
  14% - 45% - k vidění i na prodejně
  LUSTRY – sleva 30% na 52 ks

NA VEŠKERÉ SPOTŘEBIČE ZAKOUPENÉ U NÁS 
ZAJIŠTUJEME SERVIS PO CELOU DOBU JEJICH 
ŽIVOTNOSTI

TEL.: 493 72 11 18 , E-mail:elektra@autochladnicky.cz

TURNAJ V NOHEJBALE
Turnaj se koná za sokolovnou v Nové Pace 17.6.2006. Před-
běžné přihlášky na e-mail: miroslav.fisar@seznam.cz 

Akademie 2006
 Již tradičně v květnu pořádá Klub sportu pro všechny 
tělovýchovnou Akademii. Na té letošní bylo celkem 13 

vystoupení, ve kterých se představilo na 120 cvičenců. Jako 
hosté vystoupily žákyně tanečního  oboru ZUŠ a žákyně z 

Tělocvičné jednoty Sokol. Při cvičení  bylo použito tradiční 
i netradiční nářadí i náčiní, například plovací kruhy či 

padák.Všem cvičitelkám i cvičencům děkuji za předvedené 
výkony, přeji jim krásné prázdniny a těším se s nimi na další 

setkání v tělocvičnách opět v září.   
Vendula Suchardová, předseda KSPV

Mladí pačtí atleti se na 
krajských přeborech 
neztratili
Několik packých mladých 
atletů a atletek prodávalo svoji 
formu mezi 74 dorostenci a 58 
dorostenkami na krajských 
přeborech na stadionu v Hradci 
Králové. Dařilo se zvláště To-
máši Buřilovi, který s převahou 
zvítězil na 1500 m, a Adéle 
Urbancové v dálce a trojsko-
ku, kde neměla konkurenci. 
Na svoje vítězství v trojskoku 
potřebovala, vzhledem ke své-
mu nedávnému zranění, pouze 
dva skoky. Tito dva mladí at-
leti spolu s vrhačem Tomášem 
Haklem přivezli do Nové Paky 
4 zlaté medaile. O čtyři druhá 
a dvě třetí místa se pro packou 
atletiku zasloužili mimo Adély 
Urbancové ještě vrhači Tomáš 
Hakl, Martin Tázler a Michala 
Vávrová s Monikou Šmidrka-
lovou. 
Medailová umístění packých 
dorostenců a dorostenek – 1. 
místa - 1500 m: Tomáš Buřil 
4:31,65, kladivo: Tomáš Hakl 
26,74, dálka: Adéla Urbancová 

519, trojskok: Adéla Urbanco-
vá 10,19, 2. místa - kladivo: 
Martin Tázler 22, 91, 800 m: 
Michala Vávrová 2:43,89, 
1500 m: Monika Šmidrkalová 
5:37,79, výška: Adéla Urban-
cová 150, 3. místa – oštěp 
Tomáš Hakl 43,28, kladivo: 
Roman Kužel 20,88. 

V sobotu 3. června - druhá atletická liga 
V sobotu 3. června proběhne na novopackém Letním stadionu 
druhé kolo 2. atletické ligy mužů a žen. Budou to téměř posled-
ní atletické závody dospělých na škváře, protože od července 
bude procházet tento sportovní stánek atletů rekonstrukcí. 
Ovál bude rozšířen na šest drah a pokryt umělohmotným 
povrchem. 
Pačtí sokolové, kteří loni skončili na šestém místě, když dru-
holigovou skupinu C vyhráli kolínští atleti, nedoznali téměř 
žádných změn. Tým se bude opět opírat o všestranné Jany 
- Vlačihu a Pajurka. 
O body bude rovněž usilovat, jako v minulých sezonách, vr-
hač Ondra Bařina. Hlásí se i mladí – dorostenec Tomáš Buřil 
bude startovat na středních tratích. Samozřejmě svými body, 
podobně i jako v minulých letech, budou přispívat výborní 
novopačtí chodci, kteří pro toto utkání vybojovali ve 2. kole 
chodecké ligy 30 bodů. Letos startuje ve druhé lize skupiny 
C mimo novopackých sokolů dalších pět loňských účastníků 
- Jiskra Litomyšl, AC Česká Lípa, SK Nové Město n.M., Lo-
komotiva Trutnov a AFK Chrudim. Do 2. skupiny sestoupili z 
1. ligy atleti hradeckého Sokola a naopak z krajského přeboru 
postoupilo družstvo Hvězda SKP Pardubice B. Hlavním cílem 
packého týmu je udržet druhou ligu i pro následující roky. 
Značné změny doznal tým novopackých atletek. Z družstva 
odešla do extraligových Pardubic Jarča Vaněčková a naopak 
po mateřské dovolené se vrátila Martina Coganová. Na hos-
tování získaly sokolky odchovankyni Šárku Šmirausovou. 
Tyto dvě atletky by měly nahradit body loňské nejvýkonnější 
packé atletky Jarči Vaněčkové. Bez šancí samozřejmě nebude 
ani jedna z nejlepších dorosteneckých trojskokanek v České 
republice, ale i výborná dálkařka a výškařka Adéla Urbancová. 
„Ambice družstva jsou reálně na 8.-9.místo. Z družstev, která 
skončila loni za námi, zůstaly v naší skupině pouze atletky 
Jičína. Počítám, že letos budeme absolvovat jednotlivá kola 
s 8-10 závodnicemi, protože chceme dát příležitost také žá-
kyním, jako to dělají ostatní družstva,” řekl nám k letošnímu 
druholigovému startu sokolek vedoucí družstva Petr Kužel. 
Mimo dvě družstva našeho okresu – Sokola Nová Paka a TJ 
Jičín startují letos ve druholigové skupině C následující týmy: 
AC Pardubice, AC Turnov, Sokol Hradec Králové, Hvězda 
SKP Pardubice B, SK Týniště n. O., Lokomotiva Trutnov, 
AFK Chrudim, Jiskra Ústí n. O.

 (po)

Pačtí chodci zís-
kali v Olomouci 
30 bodů
Minulou sobotu uspořádali 
olomoučtí pořadatelé 2. kolo 
chodecké ligy, jejíž výsledky 
se započítávají do 2. kola ex-
traligy, 1. a 2. ligy na dráze. 
Novopačtí atleti v chůzi na 
10 km opět přesvědčili, že 
mimo extraligu nemají kon-
kurenci. Tentokráte bojoval 
za novopacké sokoly i bývalý 
chodecký reprezentant Ruda 
Cogan, který pěkně pozlobil 
současného reprezentanta 
Davida Šnajdra. Ten byl v cíli 
pouze o 19 sekund lepší. 

(po)
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Před hrstkou diváků ukončily o 
minulém víkendu dvěma vítěz-
stvími svoji rekordně dlouhou 
sezonu, trvající bez dvou týd-
nů devět měsíců, novopacké 
sokolky. V sobotu porazily 
svého největšího soka v boji 
o nejlepší tým nadstavbové 
skupiny druhé basketbalové 
ligy žen BC Libochovice, v 
neděli potom rozstřílely béčko 
Strakonic o pětačtyřicet bodů. 
“Vzhledem k tomu, že Libocho-
vice prohrály i v neděli o sedm 
bodů v Liberci, vybojovali 
jsme si suverénně prvé místo v 
nadstavbové skupině o 5. – 8. 
místo ve druhé lize s náskokem 
sedmi bodů, a dokázali tak, že 
finálová skupina by nám slu-
šela”, řekl po zápase končící 
trenér u sokolek Jan Devátý.  
Domácí tým nastoupil k obě-
ma utkáním pouze v osmi, bez 
nejlepší druholigové střelkyně, 
kapitánky Petry Kalendové. V 
sobotu sokolky opět podržela, 
jako v minulých dvou utkáních, 
hostující trutnovská extraligová 
dorostenka Katka Hindráková, 
která nasázela do čeřenu hostu-
jícího týmu sedmadvacet bodů. 
V neděli její menší výpadek, v 
porovnání se sobotní střeleckou 
euforií, plně nahradila rovněž 
sedmadvaceti body Pavla Ka-
lendová. 
Sokol Nová Paka – BC Li-
bochovice 73:66 (23:19, 39:
34, 54:49)
Sokolky se dostaly do vedení 
dvojkou Martiny Borůvkové, 
kterou doplnily v základní 
sestavě Jitka Matoušová, Pav-
lína Jislová, Pavla Kalendová 
a Katka Hindráková. Vedení v 
utkání si moc dlouho neužily, 
protože to byly basketbalistky 
Libochovic, které převzaly až 
do osmé minuty, kdy již ved-
ly 16:10, otěže hry do svých 
rukou. Naštěstí závěr tohoto 
úvodního hracího období pat-
řil opět sokolkám. Výborně se 
vedlo pivotce Monice Krau-
seové, která svými šesti body 
spolu s dvojkou Hindrákové 
otočily skóre a poslaly sokol-
ky do čtyřbodového vedení. 

Hned na začátku druhé čtvrti-
ny hostující tým stav srovnal. 
Packé basketbalistky opět 
odskočily o šest bodů a hráčky 
hostujícího týmu znovu dorov-
naly. V tomto trendu utkání 
pokračovalo až do klaksonu 

rozdíl v utkání patnácti bodů 
(73:58). V závěru střetnutí opět 
ponechaly iniciativu hostující-
mu týmu, který stáhl dvěma 
trojkami a dvěma úspěšnými 
trestnými hody na konečných 
sedm. 

Úspěšná derniéra packých sokolek 

BASKETBALBASKETBAL

ohlašující poločas, kdy právě 
byly na řadě sokolky, které 
díky závěrečné šňůře upletené 
ze dvou trojek Hindrákové a 
dvojky Kalendové odcházely 
do šatny šťastnější o pět bodů 
(39:34). Třetí desetiminutovku 
zahájila Pavla Kalendová dvě-
ma úspěšnými trestnými hody, 
ale to bylo od sokolek až do 5. 
minuty vše. Koš byl pro ně jako 
začarovaný a jejich nepřesnou 
střelbu naopak využily hráčky 
Libochovic nejen ke zkontakto-
vání, ale i k otočení skóre (41:
45). Naštěstí závěr této části 
patřil opět sokolkám a podob-
ně jako na konci prvé čtvrtiny 
se na bodové dotaci opět podí-
lely Hindráková a Krauseová. 
Poskakování skóre po více 
bodech na jedné nebo druhé 
straně probíhalo i v závěrečné 
části, tentokráte s tím rozdí-
lem, že domácí basketbalistky 
již vedení nepustily. Sokolky 
nejprve odskočily až na deset 
bodů, následně basketbalistky 
Libochovic stáhly na pět. Dále 
se sokolkám podařilo do deváté 
minuty dvěma slepenými troj-
kami Podrazilové a Kalendové 
a dalšími dvojkami Kalendové 
a Jislové zajistit si maximální 

Střelecky kralovala Hindráko-
vá, která svými pěti trojkami a 

dalšími body z úniků byla dale-
ko nejlepší střelkyní sokolek. 
Hindráková 27, 5x3, 0, 1, Ka-
lendová 14, 2x3, 2/2, 3, Krause-
ová 12, 4/4, 3, Jislová 10, 0, 3, 
Borůvková 4, 0, 4, Matoušová 
3, 1x3, 0, 4, Podrazilová 3, 1x3, 
3, Jislová T. 0,0, 2. Za hostující 
tým nejvíce Dušová 15.
Trestné hody 6/6 (100 %) : 23:
14(63,8%), trojky 9: 4, fauly 
23:13, pět osobních chyb 0:0. 

Sokol Nová Paka – BK Stra-
konice B 91:46 (22:12, 41:26, 
67:34)
Utkání se vyvíjelo pro sokolky 
příznivě hned od jeho zaháje-
ní.  Kalendová 27, 5x3, 8/6, 4, 
Jislová P. 15, 1x3, 4/2, 4, Hin-
dráková 12, 0,3, Matoušová 
12, 4x3,0, 3, Borůvková 8,0,4, 
Podrazilová 8,0, 1, Jislová T. 
7,2/1,0, Krauseová 2, 0,5. 
Za hostující tým nejvíce Pod-
skalská 22.
Trestné hody 14/9 (64,3 %): 21/
12 (57,1 %), trojky 10:0, fauly 
23: 15, pět osobních chyb 1 (37. 
Krauseová) : 1.

Stránku připravil Míla Pour

Packé minižákyně konečně ukončily 
oblastní přebor
Nezvykle dlouho trval letos oblastní basketbalový přebor východ-
ních Čech starších minižákyň, který si ještě prodloužily mladé 
sokolky odloženým utkáním ze základní skupiny s týmem Jičína. 
Družstvu packých sokolek se zpočátku nedařilo a neprobojovaly 
se tak v základní skupině mezi první tři celky. Proto se musely 
spokojit v nadstavbě s utkáními o 4. – 6. příčku. Ke konci sezony 
packá děvčata prošla osmi zápasy bez jediné prohry a vybojovala 
si tak zaslouženě čtvrtou příčku před mladými basketbalistkami 
BSK Jičín. Sokolky se opíraly hlavně o výborné výkony Kristýny 
Šulcové, ale i Veroniky Fišarové. Zlepšila se i ostatní děvčata, 
což dokázala v posledních střetnutích. Za to patří velký dík tre-
néru Mirkovi Fišarovi a jeho soustavné práci s těmito adeptkami 
basketbalu. 


